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Nihat ÇELİK
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel Başkanı

Merhaba; 
Yayın hayatını 2014 yılının Ocak ayından itibaren 

aralıksız sürdüren dergimizin 40. sayısıyla yeniden 
huzurlarınızdayız. Aradan geçen 10 yıla yakın bir sü-
reçte küçükbaş hayvancılık sektörüyle alakalı haber-
lerimizi, basın açıklamalarımızı ve sektörle ilgili konu 
uzmanlarının değerli makalelerini sizlerle paylaşmaya 
gayret ettik. Bu süreçte sektörün sesi olma yolunda 
önemli bir mesafe kat ettiğimizi düşünüyor bundan 
da büyük memnuniyet duyuyoruz. 

Değerli Okuyucularımız;
Tarımın masa başında yönetilmesi ya da yönlendi-

rilmesi sorunları çözmez aksine tarımı sorunlar yumağı 
haline getirir. Dolayısıyla tarlasında, bağında, bahçesin-
de, merasında, ağılında, ahırında bin bir emekle üreten, 
yetiştiren, alın terini sofralarımıza gıda olarak getiren 
çiftçileri, üreticileri, yetiştiricileri veya onların temsilci-
lerini dinlemek suretiyle strateji ve politikaların gelişti-
rilmesinin sorunları büyük ölçüde ortadan kaldıracağı 
düşüncesini yıllarca savunarak dile getirdim. Bu mana-
da; 28 Ağustosta üretici temsilcilerinin katılımıyla tarım 
sektörü tarihi günlerinden birini yaşadı. Tarım ve Orman 
Bakanımız Sayın İbrahim Yumaklı’nın ev sahipliğinde, 
Cumhurbaşkanı Yardımcımız Sayın Cevdet Yılmaz’ın 
başkanlığında “2023 Yılı Tarımsal Üretici Temsilcileri İs-
tişare Toplantısı” düzenlendi. Bu toplantı; tarım sektö-
ründe yer alan üretici temsilcilerinin sorunlarını en üst 
düzeyde ilk defa dile getirme fırsatı vermesi bakımın-
dan kayda değerdi. Dolayısıyla bu toplantıyı miladi bir 
başlangıç olarak görmek istiyor, değer verilerek davet 
edildiğimiz bu toplantının belli aralıklarla tekrarlanması-
nın tarıma artı değer katacağını düşünüyorum.

Merkez Birliğimizi temsilen katıldığım toplantıda, 
tarımın genelinde çiftçi ve yetiştiricilerimizin sorun-
larını ve bu sorunlara ilişkin çözüm önerilerimizi çok 
kısa bir zaman diliminde de olsa dile getirmeye gay-
ret ettim. Ayrıca toplantının bitiminde Merkez Birliği-
mizce hazırlanan sektörümüzün 5 yıllık eylem planı 
ile destekleme konularını içeren bir raporu Sayın Ba-
kanımız Yumaklı’ya takdim ettim. 

İstişare toplantısının hemen akabinde yani üç gün 

sonrasında Cumhurbaşkanı Yardımcımız Sayın Cev-
det Yılmaz’ın Cumhurbaşkanlığı Külliyesinde Yöne-
tim Kurulu Üyelerimiz ile Denetim Kurulu üyelerimiz-
den oluşan heyetimizi kabul etmiş olmasından büyük 
memnuniyet duyduk. Daha geniş bir zaman aralı-
ğında görüşme imkânını sağlayan, yoğun mesaisine 
rağmen zaman ayırarak sıkıntılarımızı canı gönülden 
dinleyen, samimi yaklaşımlarıyla bizlere sahipsiz ol-
madığımızı hissettiren Sayın Cumhurbaşkanı Yardım-
cımıza sektörümüz, yetiştiricilerimiz ve şahsım adına 
teşekkürlerimi arz ediyorum.

Sektörümüzün sorunlarının çözümü noktasında 
Cumhurbaşkanı Yardımcımız ve Tarım ve Orman Ba-
kanımızın kapılarını sonuna kadar açık tutarak yanı 
başımızda durmaları çalışmalarımıza ivme kazandır-
ması açısından moral ve motivasyon kaynağı olmuş-
tur. Dolayısıyla sektörümüze hiçbir zaman desteğini 
esirgemeyen başta Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 
Tayyip Erdoğan ve Cumhurbaşkanı Yardımcımız Sa-
yın Cevdet Yılmaz olmak üzere Bakanımız Sayın İbra-
him Yumaklı’nın önderliğinde Bakanlığımızın her ka-
demesiyle el ele vermek suretiyle sorunlarımızın bir 
şekilde çözüleceğine olan inancımızın tam olduğunu 
ifade etmek istiyorum. 

Değerli Okuyucularımız;
Sektörümüzün sorunlarının çözülmesinin ülkemiz 

hayvancılığının geleceği ve dolayısıyla da 85 milyon 
insanımızın hayvansal gıda ihtiyacının doğal bir şekil-
de karşılanması bakımından hayati derecede önem-
li olduğunu her fırsatta dile getiriyoruz. Her kesimce 
söylendiği üzere; Ülkemiz tam manasıyla bir küçükbaş 
hayvancılık coğrafyasıdır. Dolayısıyla bu coğrafyanın ül-
kemize sağladığı ya da sağlayacağı avantajları layıkıy-
la değerlendirmek durumunda olduğumuz gerçeğinin 
hiçbir zaman unutulmamasını diliyorum.

Kurtuluş mücadelemizi zafere ulaştıran birlik ve be-
raberlik ruhunun büyük eseri olan Cumhuriyetimizin 
100. Yılında; Gazi Mustafa Kemal Atatürk başta olmak 
üzere aziz şehitlerimizi rahmetle, gazilerimizi şükranla 
anıyor, ilelebet yaşaması temennilerimle Cumhuriyet 
bayramımızı canı gönülden kutluyorum.

BA
ŞK

AN
IN

 
KA

LE
Mİ

ND
EN

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi2



Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet Yılmaz, 31 
Ağustos 2023 tarihinde Cumhurbaşkanlığı 

Külliyesinde Genel Başkan Nihat Çelik Başkanlığındaki 
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) heyetini kabul etti.

28 Ağustos 2023 tarihinde Cumhurbaşkanı 
Yardımcısı Cevdet Yılmaz’ın başkanlığında ve 
Tarım ve Orman Bakanı İbrahim Yumaklı ve 
Bakan Yardımcıları ile bürokratların katılımıyla 
Tarımsal Üretici Temsilcileri ile istişare toplantısı 
gerçekleştirilmiş ve bu toplantıda TÜDKİYEB Genel 
Başkanı Nihat Çelik, kendisine ayrılan kısa bir 
sürede sektörün sorunlarını dile getirmişti. Üç gün 
sonrasında ise bu defa Cumhurbaşkanı Yardımcısı 
Cevdet Yılmaz tarafından Genel Başkan Nihat Çelik 
başkanlığındaki TÜDKİYEB heyetine daha geniş 
bir zaman ayrılarak sektörün sorunlarını etraflıca 
görüşme fırsatı verilmiş oldu. 

Genel Başkan Çelik, Külliyede gerçekleştirilen 
kabulde tüm sorunların görüşüldüğünü ve son derece 
verimli geçtiğini ifade ederek “ Cumhurbaşkanlığı 
Külliyesinde Cumhurbaşkanı Yardımcımız Sayın 
Cevdet Yılmaz’ın Merkez Birliğimiz Yönetim ve 
Denetim Kurulu üyelerinden oluşan heyetimizi 
kabulünde, sektörümüzün sorunlarını bire bir dile 
getirdik. Heyetimizi kabulü ile sorunlarımıza candan 
ve samimi yaklaşımları için Sayın Cumhurbaşkanı 

Yardımcımız Cevdet Yılmaz’a şahsım, Yönetim 
ve Denetim Kurulu Üyelerim ile sektörüm adına 
teşekkür ediyor, saygılarımı sunuyorum” dedi.

CUMHURBAŞKANI YARDIMCISI 
CEVDET YILMAZ,

TÜDKİYEB HEYETİNİ KABUL ETTİ
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Tarım ve Orman Bakanlığı, Dev-
let Su İşleri (DSİ) Genel Müdür-

lüğü’nde gerçekleştirilen 2023 Yılı 
Tarımsal Üretici Temsilcileri İstişa-
re Toplantısı, Cumhurbaşkanı Yar-
dımcısı Cevdet Yılmaz’ın başkan-
lığında yapıldı. Toplantıda, Tarım 
ve Orman Bakanı İbrahim Yumaklı 
ve tarım sektörü temsilcileri de yer 
alırken toplantıya Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat 
Çelik de katılım sağladı.

Toplantının ardından açıklama ya-
pan Yılmaz, Türkiye’nin üç yıllık 
politikasını içerecek Orta Vadeli 
Program (OVP) hazırlıkları kap-
samında tarım sektörünün fikir ve 
önceliklerine büyük önem verdik-
lerini söyledi.

Yılmaz, her alanda olduğu gibi ta-
rımda da belirsizliklerin azaltılma-
sı ve öngörülebilirliğin artırılması 
gerektiğini dile getirerek, sektörün 
stratejik bir konu olduğunu, milli 
güvenliği de ilgilendirdiğini kay-
detti.

TARIMDA SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK

Makroekonomi ve enflasyonda 
yaşanan hareketlilik, makro istik-
rar, gelir dağılımı ve sosyal adalet 
bakımından gıda ve tarımın çok 
kıymetli bir alan olduğunu vurgu-

layan Yılmaz, planlı, sürdürülebi-
lir ve yerli üretimin geliştirilmesini 
gerektiğini söyledi.

Yılmaz, “Tarımda sürdürülebilir-
lik, bugünkü nesil ile gelecek ne-
sil arasındaki adalet açısından da 
çok kıymetli. Sosyal adalet dedi-
ğimiz hadise, bir taraftan bugünkü 
nesil içindeki adaleti ifade ediyor 
bir taraftan da bugünkü nesil ile 
gelecek nesiller arasındaki adaleti 
gerektiriyor. Dolayısıyla sürdürüle-
bilir bir tarımsal üretim son derece 
kıymetli ve herkesin üzerinde dur-
duğu bir konu. Bu da uzun vadeli 
bakış açılarını gerektiriyor. Bu an-
lamda sürdürülebilir bir yapıyı sağ-
lamada, girdi maliyetlerinden fiyat 
dengelerine, sözleşmeli üretime 
varıncaya kadar birçok konunun 
tartışıldığını ifade edebilirim.” diye 
konuştu.

Sürdürülebilirlik, verimlilik, kayıtlı-
lık, kalite ve sektöre yatırımın son 
derece kıymetli başlıklar olduğuna 
dikkati çeken Yılmaz, şunları kay-
detti:

“Sağlıklı beslenemeyen insanların, 
sağlıklı olması beklenemez. Hay-
van sağlığı, bitki sağlığı ve insan 
sağlığı birbiriyle ilişkili. Bu çerçeve-
de yapılması gerekenler arasında, 
aşı ve ilaç konuları gündemimize 

geldi. İlaç konusunda ülkemizin 
artık belli bir yere geldiğini, ken-
dine yeter halde olduğunu, daha 
fazla AR-GE, ruhsatlandırma gibi 
çalışmalarla, ihracatla güçlenmesi 
gerektiği üzerinde duruldu. Bir ta-
raftan da aşı konusunda, kendi aşı-
larımızı üretme meselesi tartışıldı. 
Kanatlılar başta olmak üzere, belli 
alanlarda kendi aşılarımızı geliştir-
me noktasında, Tarım ve Orman 
Bakanlığımız ile Strateji ve Bütçe 
Başkanlığının birlikte bir çalışma 
yapma iradesi ifade edildi. Sektö-
rün beklentisine dönük, bu anlam-
da önemli bir inisiyatifin önümüz-
deki günlerde ortaya konacağını 
ifade edebiliriz.

Her alanda olduğu gibi, tarım ala-
nında da araştırma geliştirmenin 
son derece önemli olduğunu, tek-
nolojinin ve takibinin son derece 
önemli olduğunu bu vesileyle bir 
kez daha görmüş olduk. Diğer ta-
raftan kayıt dışılıkla mücadele ko-
nusu, tarımdaki istihdamın kayıtlı 
bir şekilde yapılması başta olmak 
üzere kayıt dışılıkla mücadele ve 
tarımsal istatistiklerimizin kalitesi-
ni artırma, yine tarımda envanter 
çalışmaları gerçekleştirme konula-
rı gündemimizi yine işgal etti. Bu 
çerçevede, ‘ölçemediğimiz şeyi 

TARIM ÜRETİCİ TEMSİLCİLERİ 
CUMHURBAŞKANI YARDIMCISI YILMAZ’IN 

BAŞKANLIĞINDA TOPLANDI
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yönetemeyiz’ anlayışının altının çi-
zilmesi gerekiyor.”

TARIMDAKİ GENÇ NÜFUS

Genç nüfusun tarım alanına daha 
fazla girmesi, kadınların da bu 
alanda daha fazla aktif olmasının 
önemi üzerinde durulduğunu ak-
taran Yılmaz, kayıtlı, sigortalı ve 
eğitimli bir şekilde gençlerin bu 
sürece dâhil olmasının tarımdaki 
kalite ve verimliliğinin artması ba-
kımından da son derece kıymetli 
olduğunu kaydetti.

Yılmaz, “Kent, köy, şehir ayrımı-
nın ötesinde, özellikle şehirlerin 
çeperlerinde şehirle ulaşım, ileti-
şim açısından son derece entegre 
alanlarda, genç nüfusun hem şehir 
hayatının sosyal ortamını yaşa-
ması hem de tarım sektörü içinde 
girişimci ve üretici olması gayet 
mümkün, bunu sağladığımız za-
man genç nüfusun çok daha güçlü 
bir şekilde tarımda yerini alacağını 
düşünüyorum.” dedi.

“ESAS OLAN, ÜRETİCİYLE TÜKE-
TİCİ ARASINDAKİ MESAFEYİ DA-
RALTMAK”

Özellikle sertifikalı tohum ve ruh-
satlandırma konularının daha da 
ileriye taşınmasını gerektiğini ak-
taran Yılmaz, Türkiye’nin ihracatçı 
konumunun daha fazla pekiştiril-
mesi gerektiğini ifade etti.

“Esas olan, üreticiyle tüketici ara-
sındaki mesafeyi daraltmak, ara-
cılık ve girdi maliyetlerini düşür-
mek.” diyen Yılmaz, tarımda, kamu 
ve özel sektörün lisanslı depolama 
kapasitesinin daha fazla geliştiril-
mesi gerektiğini hatırlattı.

Cevdet Yılmaz, konuşmasının so-
nunda, toplam kamu yatırımları 
içinde, sulamaya daha fazla önem 
ve öncelik vereceklerini bildirerek, 
“Türkiye Yüzyılı, aynı zamanda 
tarımda da yeni hamlelerin, yeni 
mesafelerin yüzyılı olacaktır. Hal-
kımızın sağlıklı, güvenli, kaliteli 
bir şekilde beslenmesinde, uygun 
maliyetlerle beslenmesinde, ül-
kemizin bu konularda daha fazla 
döviz kazanmasında, gelir elde 
etmesinde de bütün bu tartışma-
ların, fikirlerin mutlaka kıymetli 
katkıları olacaktır diye düşünüyo-

rum.” değerlendirmesinde bulun-
du.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat  
Çelik, toplantı sonrasında yaptı-
ğı açıklamada “Cumhurbaşkanı 
Yardımcımız Sayın Cevdet Yılmaz 
Başkanlığında düzenlenen ve Ta-
rım ve Orman Bakanımız Sayın 
İbrahim Yumaklı ile Bakan Yardım-
cılarımız ve bürokratlarının katılım 
sağladığı “2023 yılı Tarımsal Üre-
tici Temsilcileri İle İstişare Toplan-
tısı”nda sektörümüzün başlıca ko-
nularını gündeme getirdim.

Tarımsal desteklemelerin artırıl-
ması ve ödeme takviminin öne 
çekilmesi ile destekleme karar-
namesinin yıl başlarında yayım-
lanması, Bakanlık bütçesinin ar-
tırılması, eşitlik ilkesi göz önüne 
alınarak çiftçi ve yetiştiricilerimizin 
de 7.200 günde emekli olması ve 
tarım bağ-kur primlerinin yüzde 
14’ünün ödenmesi diğer yüzde 
20.5 unun devlet tarafından öden-

mesi, Çoban sorunu ve bu soruna 
bağlı olarak yabancı çoban çalıştır-
mak için mevzuatta düzenlemeler 
yapılması, koyun ve keçinin deri, 
yün ve tiftiğinin değerlendirilerek 
sanayiye dönüştürülmesi, genç 
çiftçi hibe projesinin yeniden ha-
yata geçirilmesi gibi başlıca ko-
nularımızı Sayın Cumhurbaşkanı 
Yardımcımız ve Sayın Bakanımıza 
arzettim. Ayrıca 5 yıllık eylem pla-
nımız ile destekleme miktarlarının 
artırılmasına yönelik taleplerimizi 
içeren bir raporu Sayın Bakanıma 
takdim ettim.

Son derece verimli geçen toplan-
tıdan dolayı Sayın Bakanımıza ve 
bizleri can kulağı ile dinleyip notla-
rını alan Sayın Cumhurbaşkanı Yar-
dımcımız Cevdet Yılmaz’a teşek-
kürlerimi sunuyor, Tarımsal Üretici 
temsilcileri ile daha sık olarak bi-
raya gelinmesi temennilerimle ha-
yırlara vesile olmasını diliyorum “ 
ifadelerini kullandı.
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Ticaret Bakan Yardımcısı Mah-
mut Gürcan 31 Ekim 2023 ta-

rihinde Türkiye Koyun Keçi Yetişti-
ricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik başkanlı-
ğındaki TÜDKİYEB Yönetim Kurulu 
Üyeleri, Denetleme Kurulu Başka-
nı ve Merkez Birliği personelinden 
oluşan heyeti kabul etti.

Yaklaşık 1,5 saat süren kabulde 
sektöre ilişkin konular etraflıca de-
ğerlendirerek Ticaret Bakanlığını 
ilgilendiren sorunlar dile getirilirken 
Genel Başkan Çelik, kırmızı et ihti-
yacının yüzde 27’sini karşılayan ve 
60 milyon küçükbaş hayvana sahip 
300 bin yetiştiricinin üretim yaptığı 
sektörün sorunları bulunduğundan 
bahsederek bu sorunlardan Ticaret 
Bakanlığını ilgilendiren kısmı ile il-
gili hazırladıkları raporu Bakan Yar-
dımcısı Gürcan’a sundu.

Genel Başkan Çelik, üretici ile tü-
ketici arasındaki 5-6 katlara varan 
fiyat farkından söz ederek bu du-

rumdan yeterince kazanamayan 
üreticilerin ve yüksek fiyatlardan 
ürün almak zorunda kalan tüketici-
lerin mağdur olduğunu ve bu duru-
mun önüne geçilmesi için denetim-
lerin artırılması gerektiğini belirtti 
ve yetiştiricinin girdi maliyetlerinin 
düşürülmesi noktasında en önemli 
girdilerden olan yemdeki fiyat artış-
larının sıkı bir şekilde denetlenmesi 
talebinde bulundu.

Kırsaldaki kadınlar tarafından üreti-
len ürünlerin değerinden pazarlan-
masının ancak kooperatif şeklinde 
örgütlenme ile mümkün olacağını 
ifade eden Çelik, bu yöndeki çalış-
maların artırılması halinde kadınla-
rın kırsalda kalmasıyla birlikte kent-
lere göçün önlenmesinin mümkün 
olabileceğini söyledi.

Çelik, küçükbaş hayvancılık sektö-
ründe yetiştiricinin ürününün değe-
rinden satılması, tüketicinin uygun 
fiyatla ürün alabilmesinin ancak 
Birlikler üzerinden alım satımının 

yapılmasıyla mümkün olacağını 
vurgulayarak Birliklerin mezbahane 
ve şarküteri gibi faaliyetlerde bu-
lunmasının önemli olduğunu söy-
ledi.

Küçükbaş hayvan ihracatında gü-
venilir olmayan aracıların devreden 
çıkarılması gerektiğini söyleyen 
Çelik, ihracatın Merkez Birliği orga-
nizasyonunda Birlikler üzerinden 
yapılması talebinde bulunarak tif-
tik ve yapağı gibi küçükbaş hayvan 
ürünlerinin sanayide kullanımı ko-
nusunda hak ettiği değerine satıla-
bilmesi ve iç ve dış piyasada ticaret 
imkânlarının artırılması için Ticaret 
Bakanlığının yardımcı olmasını arzu 
ettiklerini ifade etti.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, kabulün sonunda Ticaret Ba-
kan Yardımcısı Mahmut Gürcan’a 
kabul ve samimi ilgisi için teşekkür 
ederek günün anısına sektörü sem-
bolize eden bir maket takdiminde 
bulundu.

TİCARET BAKAN YARDIMCISI MAHMUT 
GÜRCAN TÜDKİYEB HEYETİNİ

KABUL ETTİ
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TÜDKİYEB’DEN AK PARTİ 
SİYASİ VE HUKUK İŞLERİ 
BAŞKAN YARDIMCISI 
ÇİFTÇİ’YE ZİYARET

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik 

başkanlığındaki TÜDKİYEB Yönetim Kurulu 
Üyeleri, Denetleme Kurulu Başkanı ve Merkez 
Birliği personelinden oluşan heyet, 31 Ekim 2023 
tarihinde AK Parti Siyasi ve Hukuki İşler Başkan 
Yardımcısı Fatih Çiftçi’ye yeni görevi için hayırlı 
olsun ziyaretinde bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “Çok 
kıymetli akrabam, 24. Dönem Van Milletvekilimiz 
ve önceki dönem Gümrük ve Ticaret Bakan 
Yardımcımız ve MKYK Üyesi Sayın Fatih 
Çiftçi’nin Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 
Tayyip Erdoğan’ın tensipleriyle Siyasi ve Hukuki 
İşler Başkan Yardımcısı olarak atanmış olması 
nedeniyle kendisine Merkez Birliğimiz Yönetim 
Kurulu Üyeleriyle birlikte hayırlı olsun ziyaretinde 
bulunduk. Sayın Çftçi’ye yeni görevinde başarı 
temennilerimizle Ülkemiz ve Van için hayırlara 
vesile olmasını diliyoruz” ” dedi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, AK Parti 
Siyasi ve Hukuki İşler Başkan Yardımcısı Fatih 
Çiftçi’ye günün anısına sektörü sembolize eden 
bir maket takdiminde bulundu.

TÜDKİYEB HEYETİ 
AK PARTİ 
GENEL SEKRETER YARDIMCISI 
ÇELİK’E ZİYARETTE 
BULUNDU

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez 
Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat 

Çelik başkanlığındaki TÜDKİYEB Yönetim 
Kurulu Üyeleri, Denetleme Kurulu başkanı ve 
Merkez Birliği personelinden oluşan heyet 31 
Ekim 2023 tarihinde AK Parti Genel Sekreter 
Yardımcısı Harun Çelik’e yeni görevi için hayırlı 
olsun ziyarettinde bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak 
“ Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip 
Erdoğan’ın tensipleriyle AK Parti Genel Sekreter 
Yardımcılığı görevine atanan kıymetli yeğenim, 
Sayın Harun Çelik’i ziyaret ederek hayırlı olması 
temennilerimizi ilettik. Sayın Çelik’e yakın ilgisi 
nedeniyle teşekkür ediyor, başarılarının daim 
olmasını diliyoruz” ifadelerini kullandı.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, AK Parti 
Genel Sekreter Yardımcısı Harun Çelik’e günün 
anısına sektörü sembolize eden bir maket 
takdiminde bulundu.
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, berabe-

rindeki TÜDKİYEB heyeti ile birlikte 31 Ağustos 2023 
tarihinde Tarım ve Orman Bakan Yardımcısı Prof. Dr. 
Ahmet Gümen’e gerçekleştirilen ziyarette sektörün 
sorunları masaya yatırıldı.

Hayvancılık Genel Müdürü Salih Çelik’in de yer aldığı 
ziyaret kapsamında, Genel Başkan Çelik, Bakan Yar-
dımcısı Gümen’e, sektörün çözüm bekleyen başlıca 
sorunları hakkında bilgiler sunarak çözümlere yöne-
lik birtakım öneri ve taleplerde bulundu. Ziyaret son-
rasında Genel Başkan Çelik, Gümen’e sektörü sem-

bolize eden bir koyun keçi çoban maketi takdiminde 
bulundu. 

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “ Merkez 
Birliği heyeti olarak; Tarım ve Orman Bakan Yardım-
cımız Sayın Prof. Dr. Ahmet Gümen’e makamında zi-
yarette bulunarak sektörümüzün sorunlarıyla alakalı 
görüşmelerde bulunduk. Hayvancılık Genel Müdürü 
Sayın Salih Çelik’in de hazır bulunduğu ziyarette Ba-
kan Yardımcımız Sayın Gümen’e şahsım ve heyetime 
göstermiş olduğu ilgi ve alaka için teşekkür ediyor 
birlik ve beraberlik içerisinde katkı sunmak temenni-
lerimle çalışmalarında başarılar diliyorum” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK REHBERLİK VE TEFTİŞ BAŞKANI 
ÖZÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel 

Başkanı Nihat Çelik, 12 Eylül 2023 
tarihinde, Tarım ve Orman Bakanlığı 
Rehberlik ve Teftiş Başkanlığına atanan 
Yusuf Erkan Özçelik’e makamında 
bir ziyarette bulunarak hayırlı olsun 
dileklerinde bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin 
olarak “ Tarım ve Orman Bakanlığı, 

Rehberlik ve Teftiş Başkanlığına atanan 
Sayın Yusuf Erkan Özçelik’e makamında 
hayırlı olsun ziyaretinde bulundum. 
Sayın Başkanıma yeni görevinde 
başarılar diliyorum” ifadelerini kullandı.

Çelik, ziyaret sonrasında Rehberlik 
ve Teftiş Başkanı Özçelik’e küçükbaş 
hayvancılık sektörünü sembolize eden 
bir koyun keçi çoban maketi takdiminde 
bulundu.

TÜDKİYEB HEYETİNDEN 
BAKAN YARDIMCISI 

PROF. DR GÜMEN’E ZİYARET
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GENEL BAŞKAN ÇELİK, 
BAKAN YARDIMCISI 

DR. BAĞCI’YI ZİYARET ETTİ

GENEL BAŞKAN ÇELİK’DEN GIDA VE KONTROL GENEL 
MÜDÜRÜ DİLBER’E ZİYARET 
TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, 
3 Ekim 2023 tarihinde Tarım ve Or-
man Bakanlığı Gıda ve Kontrol Genel 
Müdürü Dr. Ersin Dilber’i makamında 
ziyaret etti. 

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin 
“Gıda ve Kontrol Genel Müdürlüğüne 
kısa bir süre önce atanan Genel Mü-
dür Sayın Dr. Ersin Dilber’i makamında 
ziyaret ederek hayırlı olsun temenni-

lerinde bulundum. Kendisiyle Ülkemiz 
tarım ve hayvancılık sektörü hakkında 
görüş alışverişinde bulundum. Çok ya-
rarlı geçen görüşme bitiminde günün 
anısına sektörümüzün sembolü olan 
bir maketi kendisine takdim ettim. Sa-
yın genel müdürümüze çok yakın ve 
candan ev sahipliği sebebiyle teşek-
kür ediyor, çalışmalarında başarılar di-
liyorum” ifadelerini kullandı.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 

beraberindeki TÜDKİYEB heyeti ile birlikte 01 Eylül 
2023 tarihinde Tarım ve Orman Bakan Yardımcısı Dr. 
Ahmet Bağcı’ya gerçekleştirilen ziyarette sektörün 
sorunlarını dile getirdi.
TÜDKİYEB Yönetim Kurulu Üyesi Ali Kaysadu, De-
netim Kurulu Başkanı Necat Demirden, Denetleme 
Kurulu Üyesi Mehmet Nuri Samancı ve Merkez Birliği 
Personelinin yer aldığı ziyaret kapsamında, Genel Baş-
kan Çelik, Bakan Yardımcısı Bağcı’ya, sektörün sorun-

larına ilişkin taleplerini dile getirdi. Ziyaret sonrasında 
Genel Başkan Çelik, Bağcı’ya sektörü sembolize eden 
bir koyun keçi çoban maketi takdiminde bulundu. 
Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Tarım ve 
Orman Bakan Yardımcımız Sayın Dr. Ahmet Bağcı’ya 
makamında ziyarette bulunarak sektörümüzün so-
runları ve kendisine bağlı ve ilgili kuruluşlarla ilgili gö-
rüşmelerde bulunduk. Bakan Yardımcımız Sayın Bağ-
cı’ya şahsım ve sektörüm adına göstermiş olduğu ilgi 
ve alaka için teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılar 
diliyorum.” dedi.
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 

beraberindeki TÜDKİYEB heyeti ile birlikte 31 
Ağustos 2023 tarihinde Tarım ve Orman Bakanlığı 
Tarım Reformu Genel Müdürü Dr. Osman Yıldız’a bir 
ziyarette bulunarak sektörün sorunlarını iletti.

Genel Başkan Çelik, Genel Müdür Yıldız’a Birliklerin 
daha güçlü hale getirilmesi için mevzuatta yapılması 
gereken düzenlemelerle birlikte başlıca sorunların 
çözümüne ilişkin taleplerini dile getirdi. Çelik, ziyaret 

kapsamında Genel Müdür Yıldız’a günün hatırasına 
sektörü sembolize eden bir koyun keçi çoban maketi 
takdiminde bulundu.

Çelik, ziyarete ilişkin olarak “ Tarım ve Orman 
Bakanlığı, Tarım Reformu Genel Müdürü Sayın Osman 
Yıldız’ı makamında ziyaret ederek sorunlarımıza 
ilişkin çeşitli görüşmelerde bulunduk. Sayın Genel 
Müdürümüze ilgi ve samimi yaklaşımlarından dolayı 
sektörüm adına teşekkür ediyor, çalışmalarında 
başarılar diliyorum” ifadelerinde bulundu.

GENEL BAŞKAN ÇELİK, HAYGEM 
GENEL MÜDÜR YARDIMCISI 
GÜRÇAY’I ZİYARET ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 3 

Ekim 2023 tarihinde Tarım ve Orman Bakanlığı 
Hayvancılık (HAYGEM) Genel Müdür Yardımcısı 
Emre Gürçay’ı makamında ziyaret etti. 

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin “ Tarım ve 
Orman Bakanlığı, Hayvancılık Genel Müdür 
Yardımcısı Sayın Emre Gürçay’a makamında 
yaptığım ziyarette sektörümüzün sorunlarına 
ilişkin birtakım istişarelerde bulunduk. Sayın Genel 
Müdür Yardımcıma samimi ilgi ve alakalarından 
dolayı teşekkür ediyor çalışmalarında başarılar 
diliyorum” ifadelerini kullandı.

GENEL BAŞKAN ÇELİK TKDK 
BAŞKANI ANTALYALI’YA ZİYARETTE 
BULUNDU

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 15 

Eylül 2023 tarihinde Tarım ve Kırsal Kalkınmayı 
Destekleme Kurumu (TKDK) Başkanı Dr. Ahmet 
Antalyalı’yı makamında ziyaret etti.

Genel Başkan Çelik, ziyarette, küçükbaş hayvancılık 
sektörünün mevcut durumu, 2023 sonunda 
hedeflenen üretim rakamı hedeflerine ilişkin bilgi 
paylaşımında bulunarak yetiştiricilerin TKDK’dan 
beklentilerini dile getirdi.  

Ziyaret kapsamında küçükbaş hayvancılıkla uğraşan 
küçük aile işletmelerine yönelik teknolojik yenilikleri 
içeren alternatif projeler geliştirilmesi konusunda 
sektör temsilcileri ile bir toplantı düzenlenmesi 
hususunda görüş birliğine varıldı.

TÜDKİYEB HEYETİ TARIM REFORMU 
GENEL MÜDÜRÜ YILDIZ’I ZİYARET ETTİ
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Yönetim Kurulu Eylül ayı mutad 

toplantısı 29 Eylül 2023 tarihinde Genel Başkan 
Nihat Çelik başkanlığında gerçekleştirildi. Toplantıda 
sektörün ve Merkez Birliğinin gündemiyle ilgili 
konuların görüşülmesi yanında Aydın ve Kırklareli Birlik 
Başkanlarının yönetim kurulu üyelik görevlerinden 
ayrılma talepleri de görüşülerek karara bağlandı.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik Yönetim Kurulu 
Toplantısında alınan karara ilişkin olarak “ 2023 Yılının 
Eylül Ayı Mutad Yönetim Kurulu Toplantımızı Merkez 
Birliğimizde gerçekleştirdik. Toplantıda; Merkez 
Birliğimizin 2 Ekim 2021 tarihinde yapılan Olağan 
Genel Kurulunda seçilen yönetim kurulumuzdan 
Aydın Birlik Başkanımız Nazmi Koşar ve Kırklareli 
Birlik Başkanımız Bülent Oral’ın işlerinin yoğunluğu 
sebebiyle 2 Ekim 2023 tarihi itibarıyla görevlerinden 
ayrılacak olmaları dolayısıyla Yönetim Kurulu 
Üyeliklerine Çanakkale Birlik Başkanımız Doç. Dr. 
Ferhan Savran ve Afyonkarahisar Birlik Başkanımız 

Mehmet Pala’nın davet edilmesi hususunu görüşerek 
karara bağladık.

Çok kıymetli ve kadirşinas yol arkadaşlarım olarak değer 
verdiğim Nazmi ve Bülent Başkanlarıma bugüne kadar 
yapmış oldukları samimi ve özverili çalışmalarından 
dolayı şahsım ve sektörümüz adına teşekkürlerimi 
sunuyorum. Yönetim kurulumuzda görev alacak olan 
Ferhan ve Mehmet Başkanlarıma da yeni görevlerinde 
üstün başarılar diliyorum. Yönetim Kurulu olarak dün 
olduğu gibi bugün ve önümüzdeki süreçte de birlik ve 
beraberlik içerisinde sektörümüzün hizmetkarı olmaya 
devam etme temennilerimle hayırlara vesile olmasını 
diliyorum.” İfadelerini kullandı.

Genel Başkan Çelik, Yönetim Kurulu Toplantısı 
sonunda Aydın Birlik Başkanı Koşar ve Kırklareli 
Birlik Başkanı Oral’a; üzerinde “Dostluğumuzun 
ebediyete kadar karşılıksız ve menfaatsiz sürmesi 
temennilerimle, birlikte yapmış olduğumuz özverili 
ve samimi çalışmalarımız anısına; Takdir, teşekkür ve 
saygılarımla…” yazılı birer plaket takdiminde bulundu.

MERKEZ BİRLİĞİ YÖNETİMİNDE
GÖREV DEĞİŞİKLİĞİ
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Tarım Sigortaları Havuz İşletme-
si A.Ş (TARSİM) Genel Müdürü 

Bekir Engürülü,  Hayvan Hayat Si-
gortaları Müdürü Orhan Sarıtepe 
ve TARSİM Ankara Bölge Müdü-
rü Çağrı Ceylan’ın Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat 
Çelik’e yaptıkları ziyarette sektöre 
ilişkin çeşitli değerlendirmelerde 
bulunuldu. 

Ziyarette, Devlet Destekli Küçük-
baş Hayvan Hayat Sigortası’na iliş-
kin beklentilerin tespit edilmesi ve 
sigortanın yaygınlaştırılması ama-
cıyla “Üretimin ve Üreticinin Yüz-
yılı” vizyonundan hareketle Devlet 
Destekli Küçükbaş Hayvan Hayat 
Sigortası’na ilişkin beklentilerin 
tespit edilmesi ve sigortanın yay-
gınlaştırılması amacıyla yapılabile-

cek iş birliği konuları görüşüldü.

Genel Başkan Çelik, ziyaret esna-
sında küçükbaş hayvanlarda ha-
yat sigortası konularında görüş, 
talep ve önerilerini dile getirdi. 
Dar kapsamlı ve geniş kapsamlı 
Devlet Destekli Küçükbaş hayvan 
Hayat sigortaları uygulamalarında 
ekspertiz sorunu, ari işletme şartı-
nın kaldırılması ve brucella ve şap 
hastalığının geniş kapsamlı sigor-
ta kapsamına alınması gibi başlı-
ca sorun ve çözüm önerilerinden 
bahseden Çelik, prim bedellerinin 
de düşürülmesi noktasında görüş-
lerini ifade etti. 

Genel Müdür Engürülü ise tarım 
sigortasının yetiştiricilerin karşılaş-
tıkları doğal afetlere, çeşitli risklere 
ve hastalıklara karşı faaliyetlerinin 
sürdürülebilirliğine olumlu etkisi 

olduğunu belirtti. Engürülü, Dev-
let Destekli Tarım Sigortaları Siste-
mi’nin geliştirilmesinde ve yaygın-
laştırılmasında paydaş kurumların 
önemli bir rol üstlendiğini ifade 
ederek, tarım sigortasının yetiştiri-
cilerin karşılaştıkları doğal afetlere, 
çeşitli risklere ve hastalıklara karşı 
faaliyetlerinin sürdürülebilirliğine 
olumlu etkisi olduğuna ilişkin bilgi-
lendirmelerde bulundu.

Ziyaretin sonunda Genel Başkan 
Çelik, TARSİM Genel Müdürü Be-
kir Engürülü’ye sektöre hizmet-
lerinden dolayı teşekkür plaketi, 
Hayvan Hayat Sigortaları Müdürü 
Orhan Sarıtepe ve TARSİM Ankara 
Bölge Müdürü Çağrı Ceylan’a ise 
koyun keçi çoban maketi takdi-
minde bulundu.

TARSİM GENEL MÜDÜRÜ ENGÜRÜLÜ’DEN GENEL 
BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET
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Tarım ve Orman Bakanlığı, Ta-
rım Reformu Genel Müdürlüğü 

IPARD Yönetim Otoritesi Başkan-
lığı tarafından düzenlenen, Ulusal 
Kırsal Ağ Teknik Destek Projesi 
Kapsamında Yerel Eylem Grupla-
rına Yönelik Festival(UKAFEST), 
11Eylül 2023 tarihinde Tarım ve Or-
man Bakanlığı Lodumlu Kampü-
sünde gerçekleştirildi.

Festivale; Tarım Reformu Genel 
Müdürü Dr. Osman Yıldız ve çok 
sayıda Bakanlık personeli ve üre-

ticilerin yanısıra Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
Genel Başkanı Nihat Çelik de ka-
tılım sağladı. Açılış konuşmalarının 
ardından Ayaş Oğuz Seğmenler 
Derneği Ankara seğmen oyunla-
rından çeşitli örnekler sundu. Gös-
teriler sonrasında ise UKAFEST’in 
açılış kurdelesi kesilerek üreticile-
rin ürünlerinin sergilendiği stantlar 
gezildi.

Genel Başkan Çelik, program son-
rasında sosyal medyadan yaptığı 

paylaşımda,” Tarım Reformu Genel 
Müdürlüğü IPARD Yönetim Otori-
tesi Başkanlığı tarafından düzenle-
nen, Ulusal Kırsal Ağ Teknik Destek 
Projesi Kapsamında Yerel Eylem 
Gruplarına Yönelik Festivalin (UKA-
FEST) açılış programına katıldım. 
Tarım Reformu Genel Müdürümüz 
Sayın Dr. Osman Yıldız’ın şahsında, 
festivale katılım sağlayan tüm üre-
ticilerimiz ile Bakanlık yetkilileri ve 
personeline teşekkürlerimi arz edi-
yorum” ifadelerini kullandı.

TARIM VE ORMAN BAKANLIĞINDA 
UKAFEST GERÇEKLEŞTİRİLDİ
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Ge-

nel Başkanı Nihat Çelik, 2023 yılın-
da yapılacak tarımsal destekleme-
lere ilişkin 15 Eylül 2023 tarihinde 
Resmi Gazetede yayımlanan Cum-
hurbaşkanı Kararına ilişkin yaptığı 
açıklamada küçükbaş hayvancılık 
desteklerinin artırılmasının sektörün 
sürdürülebilirliği açısından mem-
nuniyet verici olduğunu belirterek 
yüzde 100 oranlarında artırılan des-
teklerin sektöre olumlu yansıyaca-
ğını ifade etti.

-  Kararnamenin öne çekilerek 
yayımlanması ve destek artışları 
sektörü memnun etti
Tarımsal desteklemeler kararname-
sinin öne çekilerek yayımlanması ve 
desteklemelerde yapılan artışların 
sektörü memnun ettiğini ifade eden 
Çelik “ Sayın Cumhurbaşkanı Yar-
dımcımız Cevdet Yılmaz ve Tarım 
ve Orman Bakanımız Sayın İbrahim 
Yumaklı’ya anaç koyun keçi desteği 
başta olmak üzere küçükbaşa veri-
len desteklerin tamamının artırılarak 
devam etmesi noktasında sundu-
ğumuz taleplerimiz ve beklentile-
rimizin karşılık bulmasından dolayı 
sektör adına memnuniyet duyuyor 

ve yetiştiricilerimiz adına kendile-
rine teşekkürlerimizi arz ediyoruz. 
Ayrıca destekleme kararnameleri-
nin yayımlanması her yıl Kasım veya 
Aralık ayını bulduğundan bu sefer 
öne çekilerek yayımlanmış olma-
sından da ayrıca memnuniyet duy-
duğumuzu ifade etmek istiyorum. 
Sayın Cumhurbaşkanımız Recep 
Tayyip Erdoğan’ın şahsında bir kez 
daha sektörümüze verilen değer ve 
desteklerden dolayı şükranlarımızı 
sunuyoruz.” dedi.

-  Anaç koyun keçi desteğinde yüz-
de yüzlük artış
Genel Başkan Çelik, küçükbaş hay-
vancılık destekleri içerisinde en 
önemli desteğin anaç koyun keçi 
desteği olduğunu belirterek “ Anaç 

koyun keçi desteği yetiştiricileri-
mize doğrudan verilen en önemli 
destek olup bu destekten 200 bi-
nin üzerinde yetiştiricimiz fayda-
lanmaktadır. 2022 yılı için hayvan 
başına 50 lira olarak ödenen anaç 
koyun keçi desteği 2023 yılı karar-
namesinde % 100 artırılarak 100 li-
raya çıkarılmıştır. Sürü büyütme ve 
yenileme desteğinin hayvan başına 
200 lira olarak devam etmesinin de 
olumlu yansımalarını önümüzdeki 
dönemlerde göreceğimizi düşünü-
yoruz” dedi.

- Artırılan destekler sektörün sür-
dürülebilirliği açısından çok de-
ğerli 
Küçükbaş hayvancılığa verilen des-
tek kalemlerinde yüzde yüz artış-
lar yapıldığını belirten Çelik “ 2023 
yılında yapılacak desteklemelerde 
anaç koyun keçi desteği ile birlikte 
ilave olarak anaç tiftik keçiler için 
20 lira olan destek 40 liraya, göçer 
yetiştiricilerin anaç koyun keçileri 
için ilave olarak 2 lira olan destek 4 
liraya çıkarılmış ve tiftik üretim des-
teklerindeki oğlak, anamal ve tali 
destekler de %100 artırılmıştır. Ayrı-
ca, İl birliklerimizde istihdam edilen 
tarım danışmanları için verilen des-
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tek tutarının 72 bin liradan % 100 artışla 144 bin liraya 
yükseltilmesini de önemli bir karar olarak görüyoruz. 
Dolayısıyla bu artışlar sektörümüzün sürdürülebilirliği-
ni devam ettirmesi açısından çok değerli ve memnuni-
yet verici olmuştur. ” dedi.

-Sürü yöneticisi (Çoban) istihdam desteği 12 bin lira-
dan 30 bin liraya çıkarıldı 

Çelik, destekleme kararnamesi içerisinde yer alan Sürü 
Yöneticisi (Çoban) istihdam desteğinin beklentilerin 
üzerinde artırılmasının çoban sorununun çözümün-
de etkili olacağına dikkat çekerek “ Sektörümüzün en 
önemli sorunu çoban sorunudur. Bu sorunu çözemez-
sek küçükbaş hayvancılığın ilerlemesinden bahsede-
meyiz. Dolayısıyla yayımlanan tarımsal desteklemeler 
içerisinde yer alan sürü yöneticisi yani çoban istih-
dam desteğinin 12 bin liradan 30 bin liraya çıkarılmış 
olmasını kayda değer buluyoruz. % 150 oranında ar-
tış sağlanan çoban desteği ile birlikte çobanlarımızı 
sosyal güvenlik şemsiyesi altına alacak adımların da 
atılması talebimizin de dikkate alınacağını bekliyoruz. 
Küçükbaş hayvancılığımızın geleceğini tehdit eden en 
önemli sorun olarak gördüğümüz çoban sorununun 
çözümü halinde küçükbaş hayvan sayımız artacak do-
layısıyla da kırmızı et açığımızın kapatılması ve uygun 
fiyatlarda et tüketimine olumlu yansıması olacaktır.” 
dedi.

-Islah programından koç ve teke alımına 2 bin lira 
destek
Genel Başkan Çelik, küçükbaş hayvan ıslahındaki iler-
lemede desteklerin önemine dikkat çekerek “ Islah 
programlarındaki elit sürülerde yavrular için verilen 
destek 150 liradan 300 liraya, taban sürüdeki yavru-
lar için ise 100 liradan 160 liraya çıkarılmıştır. Diğer 
taraftan Merkez Birliğimizin yıllardır ısrarla üzerinde 
durduğu Ulusal Islah Programı oluşturularak ülkemizin 
damızlık koç teke ihtiyacının bu programdan karşılan-
ması talebimiz nihayet gerçekleşmiş ve bu çerçevede 
2023 yılı için ulusal ıslah programlarından koç teke 
alacak olan yetiştiricilere 2 bin lira destek verilmiştir. 
Küçükbaş hayvan yetiştiriciliğinde kaliteli, genetik açı-
dan üstün damızlık koç ve teke kullanımının birim hay-
van başına et, süt ve yapağı gibi verimlerini % 20-25 
oranlarında artıracak olması açısından bu desteği de 
son derece önemli görüyoruz. “ değerlendirmesinde 
bulundu.

Sözleşmeli Üretim Yönetmeliği, yetiştirici ile alı-
cıya diğer bir ifade ile taraflara sözleşmeli üreti-

me tabi ürünlere yönelik tarımsal üretim sözleşme-
sini Bakanlığın belirlediği tip sözleşme örneklerine 
uygun olarak düzenleme yükümlülüğü getirilmiştir. 
Sözleşmeye konu olan ürününler için Tarım Sigor-
tası yapılma zorunluluğu getirilmesi yaşanabilecek 
mağduriyetlerin giderilmesi açısından son derece 
önem arz etmektedir. Ayrıca yönetmelikte yer al-
dığı kadarıyla verilecek teknik desteğin maliyetinin 
alıcı tarafından karşılanması, üreticiye teslim edilen 
girdilerin temin edildiği güne ait fiyat ile avans ola-
rak kabul edilmesi, üreticinin söz konusu fiyattan 
girdiyi kabul edip etmemekte serbest olması gibi 
üretici lehine olan avantajlar da bulunmaktadır. 
Sözleşmeli üretim yönetmeliği çerçevesinde kü-
çükbaş hayvancılığa yönelik uygulamaların artırıla-
rak hayata geçirilmesi sektör olarak arzu ettiğimiz 
bir husustur.

2023 yılında yapılacak tarımsal desteklemeler ka-
rarında küçükbaş hayvancılık desteklerinin anaç 
koyun keçi desteği başta olmak üzere yüzde yüz 
artırılmış olması sürdürülebilirliği sağlamanın yanı-
sıra küçükbaş hayvan sayımızın artırılmasına direk 
etkisi olması bakımından sektörümüz açısından 
memnuniyet verici olmuştur. Kararda anaç koyun 
keçi desteğinin 50 liradan 100 liraya, sürü yönetici-
si istihdam desteğinin de 3 kat artırılarak 12 bin li-
radan 30 bin liraya çıkarılması çoban sorunumuzun 
çözümünde bir nebze de olsa faydalı olacaktır. Kü-
çükbaş hayvancılık destekleri içerisinde yer alan ve 
ıslah faaliyetlerine ilişkin desteklerin de iki katına 
çıkarılması ve ıslah programlarından koç teke satın 
alacak olan yetiştiricilerimize 2 bin lira destekle-
me ödemesi yapılacak olması hayvanlarımızın et, 
süt ve yapağı gibi verimlerinin de artmasına vesile 
olacaktır. Ayrıca yıllar itibariyle her yıl Kasım veya 
Aralık ayını bulan kararname yayımlanma tarihinin 
öne çekilerek 15 Eylülde yayımlanması da bizim 
için kayda değer bir gelişme olmuştur.

SÖZLEŞMELİ ÜRETİM 
ÜRETİCİ LEHİNE AVANTAJLI
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TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, Kahramanmaraş mer-

kezli 6 Şubat’taki depremlerden 
etkilenen illerde 43 bin 317 küçük-
baş hayvanın yetiştiricilere teslim 
edildiğini bildirdi.

Çelik, yaptığı açıklamada, hayvan-
ları telef olan yetiştiricilere yöne-
lik dağıtımların tamamlandığını 
belirterek, sektör adına Cumhur-
başkanı Recep Tayyip Erdoğan ile 
Tarım ve Orman Bakanı İbrahim 
Yumaklı’ya teşekkür etti.

Yetiştiricilerin telef olan hayvanla-
rının 12 Mart’ta yayımlanan Cum-
hurbaşkanlığı Kararnamesi kap-
samında ayni olarak karşılandığını 

belirten Çelik, “Bakanlığımızdan 
aldığımız bilgiye göre, Adana, Adı-
yaman, Diyarbakır, Gaziantep, Ha-
tay, Kahramanmaraş, Kilis, Malat-
ya, Osmaniye, Şanlıurfa ve Elazığ 
illeri ile Sivas’ın Gürün ilçesinde il/
ilçe hasar tespit komisyonlarınca 
yürütülen çalışmalar sonucunda 
hayvan dağıtımı süreci 27 Mayıs’ta 
başlamış, bugün itibarıyla bölge-
de 43 bin 317 küçükbaş hayvanın 
dağıtımı tamamlanmıştır.” ifadesi-
ni kullandı.

Yetiştiricilere bedelsiz hayvan da-
ğıtımının maddi ve manevi yön-
den değerli olduğunu vurgulayan 
Çelik, şunları kaydetti:

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi16

HA
BE

RL
ER



Yalova’da havuzda geçirdiği kalp krizi sonucu 
yaşamını yitiren eski Gıda, Tarım ve Hayvancı-

lık Bakanı Kutbettin Arzu’nun (68) cenazesi Diyar-
bakır’da toprağa verildi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, vefata ilişkin 
yaptığı açıklamada “  Gıda, Tarım ve Hayvancılık 
eski Bakanı değerli dostumuz Sayın Kutbettin Arzu 
tatil için gittiği Yalova’da hakkın rahmetine kavuş-
muştur. Gerek Bakanlığı gerekse Bakan Yardımcılı-
ğı zamanında Türk tarımına ve sektörümüze büyük 
katkılar sağlayan merhuma, Allah’tan rahmet, ke-
derli ailesi ve sevenlerine Allah’tan sabırlar dilerim. 
Ruhu şad, mekanı cennet olsun” ifadelerini kullandı.

Tarım ve Orman Bakanlığında uzun yıllar üst 
düzey görevlerde bulunan, Ankara Büyükşehir 

Belediyesi Halk Ekmek Genel Müdürlüğü de yapan, 
tarım sektöründe önemli hizmetlerde bulunan Hü-
seyin Velioğlu, tedavi gördüğü Ankara Şehir Hasta-
nesinde vefat etti. Velioğlu’nun vefat haberi tarım 
bürokrasisi başta olmak üzere sektörde derin bir 
üzüntüye neden oldu.

Cenaze törenine katılan Genel Başkan Nihat Çelik, 
defin sonrasında “ Değerli dostumuz Tarım ve Or-
man Bakanlığı eski genel müdürlerinden merhum 
Hüseyin Velioğlu’nu ebedi yolculuğuna uğurladık. 
Cenaze de eski Bakanımız ve şu an ki TBMM Ta-
rım, Orman ve Köyişleri Komisyonu Başkanı Sayın 
Prof. Dr. Vahit Kirişçi, bakan yardımcılarımız, genel 
müdürlerimiz ve Bakanlık mensubu dostlarla bu acı 
günde bir araya geldik. Dost canlısı, sosyal ve insani 
vasıfları ile örnek bir insan olan merhum kardeşimi-
ze Allah rahmet eylesin. Ruhu şad mekânı cennet 
olsun. Allah ailesine ve sevenlerine sabırlar versin “ 
ifadelerini kullandı.

“Devletimiz hem maddi hem de manevi yönden 
mağdurun yanında olduğunu bir kez daha göster-
miştir. Depremden etkilenen illerimizde yetiştirici-
lerimizin telef olan küçükbaş hayvanlarının bedel-
siz olarak karşılanarak dağıtımının tamamlanması 
sektörümüz açısından yaraların sarılması nokta-
sında memnuniyet verici olmuştur. Diğer taraftan, 
bölgenin küçükbaş hayvancılık açısından önemli 
bir değere sahip olduğunu göz önüne aldığımızda 
yetiştiricilerin zararlarının telafi edilmesini, mad-
di anlamdan ziyade manevi olarak da çok değerli 
buluyoruz. Dolayısıyla sadece deprem bölgesi için 
değil ülkemizin tamamında çiftçilerimize, yetiştiri-
cilerimize desteklerini hiçbir zaman esirgemeyen 
Sayın Cumhurbaşkanı’mız Recep Tayyip Erdoğan’a 
ve deprem bölgesinde tarımın yeniden ayağa kaldı-
rılması ve bu manada hayvancılığın canlandırılma-
sı için aralıksız çalışan Tarım ve Orman Bakanı’mız 
Sayın İbrahim Yumaklı ile bakanlığımız personeline 
sektörümüz adına teşekkürlerimizi arz ediyoruz.”

ESKİ BAKAN 
KUTBETTİN 

ARZU VEFAT 
ETTİ. CENAZESİ 
DİYARBAKIR’DA 

TOPRAĞA 
VERİLDİ.

TARIM 
SEKTÖRÜNDE 

ÖNEMLİ 
HİZMETLERİ 

OLAN HÜSEYİN 
VELİOĞLU VEFAT 

ETTİ!
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TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, Tarım ve Orman Bakanı 

Yumaklı’nın, yöresel hayvancılık 
hibe projelerine ilişkin yaptığı açık-
lamalarına dair çeşitli değerlendir-
melerde bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, yöresel hibe destekleri ile 
hayvancılık altyapısının geliştiril-
mesi, kapasite ve verimliliklerinin 
artırılmasının hedeflendiğini be-
lirterek “  Kırsalda özellikle de aile 
işletmeciliği bazında hayvancı-
lık işletmelerinin hibe projeleriyle 
desteklenmesi hayvancılığımızın 
sürdürülebilirliği açısından olduk-
ça önemlidir. Bu manada Bakan-
lığımıza bağlı Hayvancılık Genel 
Müdürlüğümüzce 2023 yılı için şu 
ana kadar Ordu, Şırnak, Diyarba-
kır, Gümüşhane, Manisa, Ardahan, 
Denizli, Mardin, Kütahya, Trabzon, 
Hakkâri illerinden 13 yöresel proje 
değerlendirilerek toplam 11 mil-
yon 137 bin 382 liralık hibe desteği 
sağlanması uygun bulunmuştur. “ 
dedi.

Genel Başkan Çelik, 2023 yılı için 
uygun bulunan projeler içerisin-
de küçükbaş hayvancılığa yönelik 
projelerin de yer aldığına dikkat 
çekerek “ Bakanlığımızca uygun 
görülen 13 projenin 6 tanesi arıcı-
lık, 4 tanesi süt toplama ve üretimi 
ve 3 tanesi de küçükbaş hayvancı-
lığa yönelik projelerdir. Manisa’da 

“Küçükbaş Otomatik Yemlik Proje-
si”, Mardin’de “İvesi Halkın Elinde, 
Islah Tam Yerinde Projesi’’ ve Kü-
tahya’da ‘’Koyunlarda ve Keçilerde 
Verimliliği Arttırma Projesi’’ olarak 
3 ilimizde uygulanacak projelerin 
o illerdeki küçükbaş hayvancılığın 
gelişimine katkı sunacak olması 
açısından çok değerli projeler ola-
rak görüyor ve bu manada yetiş-
tiricilerimiz adına Sayın Bakanımız 
İbrahim Yumaklı’nın şahsında Hay-
vancılık Genel Müdürlüğümüze te-
şekkürlerimizi arz ediyoruz” dedi.

Yöresel hayvancılık hibe projele-
rinin ülke geneline yaygınlaştırıl-
masının gerekliliğine vurgu yapan 
Çelik “ Küçükbaş hayvancılık ala-
nındaki hibe projelerinin yöresel 
olarak hayata geçirilmesi hayvan 
sayımızın yanısıra verimlerinin de 

artırılması bakımından önemli bir 
başlangıçtır. Bakanlığımızın bu gü-
zel başlangıcı yaygınlaştırarak de-
vam ettireceğine inanıyorum. Bu 
çerçevede küçükbaş hayvancılığın 
gelişimine ivme kazandıracak bu 
tür projelerin özellikle küçükbaş 
hayvancılığın yoğun olarak yapıl-
dığı illerde orta vadede yaygınlaş-
tırılması arzusu içerisindeyiz. Dola-
yısıyla bu projelerin hem sayısının 
artırılarak hem de ülkemiz gene-
line yayılarak uygulanması hay-
vancılığımızın sürdürülebilirliği ve 
hayvansal üretimimizin artırılması 
açısından dönüm noktası olaca-
ğını düşünüyoruz. Diğer taraftan 
ülkemizde küçükbaş hayvancılığın 
çok büyük oranda aile işletmeci-
liği şeklinde yapılması nedeniyle 
de üretimdeki devamlılığın mihenk 

ÇELİK; 
YÖRESEL HAYVANCILIK HİBE 
PROJELERİ İLE AİLE  İŞLETMECİLİĞİ 
GÜÇLENDİRİLECEK 
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Tarım ve Orman Bakanlığı, Tarımsal Araştırma-
lar ve Politikalar Genel Müdürlüğü (TAGEM) 

organizasyonunda 4 gün sürecek olan “Halk Elin-
de Hayvan Islahı Ülkesel Projesi” danışma kurulu 
toplantısı 16 Ekim 2023 tarihlerinde Zoom üzerin-
den çevrimiçi olarak gerçekleştirildi. 

Toplantıya; HAYGEM Islah Geliştirme Daire Baş-
kanı Adem Bölükbaşı, TAGEM Hayvancılık ve Su 
Ürünleri Araştırmaları Daire Başkanı Dr. Süleyman 
Aslan, Genel Müdürlüğü personeli, Üniversite-
lerden öğretim üyelerinin yanısıra Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Ge-
nel Başkanı Nihat Çelik katılım sağladı.

Genel Başkan Çelik, toplantının açılışında yaptığı 
konuşmada Halk Elinde Ülkesel Küçükbaş Hayvan 
Islahı Projesinin en önemli paydaşlarından biri ol-
duklarından bahsederek projeye katkı ve emek ve-
renlere teşekkür etti.

Çelik, 2005 yılında başlayan “Halk Elinde Küçük-
baş Hayvan Islahı Ülkesel Projesi” nin meyveleri-
ni vermeye başladığını belirterek ülkenin ihtiyacı 
olan üstün koç ve tekeye erişimin sağlanması için 
Koyun Keçi Ulusal Islah programının hazırlanarak 
bir an evvel uygulamaya konulmasının en büyük 
temennileri olduğunu söyledi.

Genel Başkan Çelik, Halk Elinde Küçükbaş Hayvan 
Islahı Ülkesel Projesi kapsamında yaşanılan sorun-
lar ve bu sorunlara yönelik çözüm önerilerini dile 
getirerek danışma kurulu toplantısının sektör adı-
na hayırlı olmasını diledi.

taşı olan bu işletmelerin desteklenmesi sağlanmış 
olacaktır “ dedi.

Çelik, yöresel hayvancılık hibe projelerinin aile işlet-
meciliğini güçlendirileceğini belirterek açıklamasın-
da şu ifadelere yer verdi;

 “ Bakanlığımızın aile işletmeciliğini desteklemesi 
ve hayvansal üretimin artırılmasını temel stratejile-
rinden biri olarak görmesinin bir yansıması olarak 
yöresel hibe destek projelerinin kırsalda aile işlet-
meciliğini güçlendirecek olmasının sektörümüz açı-
sından daha da önemlisi 85 milyon insanımızın gıda 
ihtiyacını karşılamak açısından çok büyük katkıları 
olacağına inanıyoruz. Aile işletmeciliğini güçlendir-
meden tarım ve hayvancılığımızı ileriye taşıyama-
yacağımız aşikârdır. Ailenin güçlü olmasında esas 
olan üretiminin sürekliliğidir. Güçlü aile işletmeleri 
geleceğimizin teminatıdır. Dolayısıyla gerek kırsala 
dönüşün sağlanması ve gerekse üretimde devamlı-
lık açısından aile işletmeciliğinin desteklenerek güç-
lendirilmesi sonuçta ülkemizin menfaatine olan bir 
durumdur.” 

HALK ELİNDE HAYVAN 
ISLAHI ÜLKESEL 

PROJESİ DANIŞMA 
KURULU TOPLANTISI 

DÜZENLENDİ
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Cumhurbaşkanlığı Senfoni Or-
kestrası Ada Ankara yerleşkesin-

de düzenlenen 13. Tarım ve Orman 
İnsan Fotoğraf Yarışması’nın ödül tö-
reni, Tarım ve Orman Bakanı İbrahim 
Yumaklı ile Kültür ve Turizm Bakanı 
Mehmet Nuri Ersoy ve TBMM Tarım, 
Orman ve Köyişleri Komisyonu Baş-
kanı Prof. Dr. Vahit Kirişci’nin katılı-
mıyla gerçekleştirildi.

Ödül törenine Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİ-
YEB) Genel Başkanı Nihat Çelik de 
katılım sağladı.

Bakan Yumaklı, açılışta yaptığı ko-
nuşmada, bu yılki yarışmayı, tarımsal 
üretimin önemini vurgulamak için 
“Sen üret yeter” sloganıyla düzen-
lediklerini, amaçlarının Türkiye Cum-
huriyeti’nin 2. yüzyılında üretimi ve 
üreticiyi ön plana çıkarmak olduğunu 
vurguladı.

Hayatın her alanıyla iç içe olan tarım 
ve ormanın sanattan ayrı düşünüle-
meyeceğini belirten Yumaklı, söz ko-
nusu yarışmayı, Anadolu’da tarımın 
kültürünü ölümsüzleştiren bir misyon 

olarak gördüklerini dile getirdi.

Yarışmanın, toprağın, ormanın, su-
yun ve doğal kaynakların önemi ko-
nusunda duyarlılığı arttırdığını ifade 
eden Yumaklı, “13 yılda yarışmaya 7 
bin 938 katılımcı, toplam 35 bin 415 
eserle başvuru yapmış. Bu eserler 
arasından 224 eser ödül almaya hak 
kazanmış ve 1599 eser de sergilen-
meye değer görülmüş.” diye konuştu.

Yarışmada, genel kategoride 1’incilik 
ödülünü Ekrem Şahin, 2’ncilik ödülü-
nü AA foto muhabiri Mahmut Serdar 
Alakuş, Tarım ve Orman Bakanı özel 

ödülünü ise Mehmet Aslan aldı. Tö-
rende ayrıca, Çiftçi-Üretici kategori-
sinde Yücel Albayrak, “Sen üret ye-
ter” tema kategorisinde Gazi Aydın, 
Öğrenci kategorisinde İsmail Serhat 
Şahin, DenizBank çalışanları katego-
risinde Meral Kaya, Tarım ve Orman 
Bakanlığı çalışanları kategorisinde de 
Erdoğan Karacabey ödül almaya hak 
kazandı.

Bakan Yumaklı ve Ersoy ile Tarım, 
Orman ve Köyişleri Komisyonu Baş-
kanı Kirişci ödül takdiminin ardından 
fotoğrafların sergilendiği alanı gezdi.

13. TARIM VE ORMAN İNSAN FOTOĞRAF 
YARIŞMASI ÖDÜLLERİ SAHİPLERİNİ BULDU
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13. Tarım Orman ve İnsan Fotoğraf yarışmasında ödül-
ler sahiplerini bulurken küçükbaş hayvancılık alanında 
çekilen fotoğraflar kategorilerine göre ilk üçteki yerle-
rini aldı.

Yarışmada “Kuzular” isimli fotoğrafıyla Mehmet Aslan, 
Tarım ve Orman Bakanı özel ödülünü alırken ayrıca bu 
fotoğraf genel kategori dalında üçüncülük ödülüne 
hak kazandı.

Tarım ve Orman Bakanlığı çalışanları kategorisinde de 
Erdoğan Karacabey’in “Çoban” ismini verdiği fotoğrafı 
ile Çiftçi-Üretici kategorisinde Yücel Albayrak’ın “Ko-
yunlar” fotoğrafı birinci olarak ödüllendirildi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, ödül töreni son-
rasında verdiği mesajda tüm yarışmacıları katılımların-
dan dolayı kutladı ve çoban, kuzu, koyun temalı fotoğ-
rafların dereceye girerek ödüllendirilmesinin küçükbaş 
hayvancılık sektörü adına memnuniyet ve gurur verici 
olduğunu söyleyerek ödül sahiplerini tebrik etti.

TARPOL İLK TOPLANTISINI 
ZOOM ÜZERİNDEN 
GERÇEKLEŞTİRDİ

Kısa adı TARPOL olan Tarımsal Strateji ve Poli-
tika Geliştirme Merkezi ilk toplantısını 25 Ekim 

2023 tarihinde zoom üzerinden gerçekleştirdi. 
TARPOL Yönetim Kurulu Başkanı Mehmet Meh-
di Eker’in başkanlığında gerçekleştirilen toplantı-
ya Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik de Sektörel 
Danışma Kurulu Üyesi olarak katıldı.

Genel Başkan Çelik toplantı sonrasında yaptığı 
paylaşımda “ Tarımsal Strateji ve Politika Geliştir-
me Merkezi’nce (TARPOL) zoom üzerinden ger-
çekleştirilen toplantıya, Sektörel Danışma Kurulu 
Üyesi olarak katılım sağladım. Tarım sektörüne artı 
değer katacak olan TARPOL’un Sektörel Danışma 
Kurulu Üyeleri arasında şahsıma da yer verilmesi 
dolayısıyla eski Tarım Bakanımız ve TARPOL Yö-
netim Kurulu Başkanı Sayın Mehmet Mehdi Eker’e 
teşekkürlerimi arz ederken, kendisine yapılacak 
çalışmalarda bilgi ve tecrübelerimle katkıda bulun-
mak üzere her daim hazır olacağımı ifade ettim. 
Güzel hizmetlere vesile olması temennilerimle bir-
likte hayırlı uğurlu olmasını diliyorum” İfadelerine 
yer verdi.

YARIŞMAYA KÜÇÜKBAŞ 
HAYVANCILIK FOTOĞRAFLARI 
DAMGA VURDU
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- Çiftçi kadınlarımızın sosyal 
güvence sorunu olmamalı.

- Çiftçi kadınlarımıza yönelik 
örgütlenmeye ağırlık verilmeli.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Ni-
hat Çelik, 15 Ekim “Dünya Ka-

dın Çiftçiler Günü” münasebetiyle 
açıklamalarda bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, açıklamasında, Uluslarara-
sı Tarım Üreticileri Derneği tara-
fından 15 Ekim tarihinin “Dünya 
Kadın Çiftçiler Günü” olarak ilan 
edildiğini belirterek, kadınla-
rın geçmişten bu yana tarımsal 
alanda, kaynakların sürdürülebilir 
kullanımında, gıda üretimi ve gü-
venliğinde çok önemli roller üst-
lendiğini ifade etti.

Genel Başkan Çelik, kadınların ta-
rımsal üretimde çok önemli gö-
revler üstlenmesine rağmen hak 
ettikleri değeri göremediklerine 
dikkat çekerek “Çiftçi kadınları-
mız, ülkemiz tarımı ve kırsal alan-
ların mihenk taşıdır. Çiftçi kadın-
larımız, tarımsal üretimde çok 
önemli görevleri yerine getirme-
lerine vetarımda çalışan nüfusun 
yüzde 41’ini oluşturmalarına rağ-
men üretici, yetiştirici veya çiftçi 
olmaktan ziyade daha çok erkek-
lerin yardımcısı gibi görülmekte-
dirler. Çiftçi kadınlarımız bağda, 
bahçede, tarlada, ahırda, ağıldaen 
az erkekler kadar çalıştığı gibi bir 
de çocuk bakımı, ev işleri, yaşlılara 
hizmet gibi günlük işlerinde üste-
sinden gelen en değerli varlıkları-

mızdır. Tarımda çalışan kadınların 
istihdamı erkeklerden daha fazla 
olmasına rağmen kadınların yüzde 
76’sının ücretsiz aile çiftçisi olma-
sı onların yönetim ve karar alma 
süreçlerine daha az katılmasına 
ve ailenin gelirinin kontrolünde 
de söz sahibi olamamasına neden 
olmaktadır. Büyük çoğunluğunu 
aile işletmelerinin oluşturduğu ül-
kemizde kırsalda yaşayan kadınla-
rımızı, gıda güvenliği ve güvence-
sinin sürdürülebilirliğini sağlayan 
aile işletmelerinin sigortası olarak 
görmek durumundayız” dedi.

Çiftçikadınların tarım sektöründe 
güçlenmesi ve kadın emeğinin 
görünür olmasının sağlanması 
gereğine işaret eden Çelik, “ Ül-
kemizin son yıllarda yaşadığı en 
önemli sorun gençlerimizin ve 
kadınlarımızın kırsal alanı terk et-
meleri ve bunun sonucu olarak 
da kırsal nüfusun yaşlanmasıdır. 
Bunda çiftçimizin yeterince ka-
zanamaması, sosyal güvencele-
rinin olmaması, diğer bir ifadeyle 
kırsalda sosyo-ekonomik kalkın-
manın yetersiz kalmasıdır. Ka-
dınlarımız ve gençlerimizi sosyal 
güvenceye kavuşturmanın yanın-
da onlarayönelik özellikle ilk ya-
tırım ve işletme maliyeti düşük 
küçükbaş hayvancılık projeleri 
gibi projeler uygulanarak pozitif 
ayrımcılık sağlanarak kırsalı terk 
etmeleri önlenmelidir. Dolayısıyla 
kentlerde yaşayanların aldığı kişi 
başına milli gelirin üçte birini alan 
kırsalın kalkınmasını sağlayacak 
projelerin hayata geçirilmesi son 

derece önem arz etmektedir” 
dedi.

Genel Başkan Çelik, çiftçi kadın-
ların örgütlenmesine ağırlık veril-
mesi gerektiğine vurgu yaparak 
“ Kadınlarımıza yönelik projelerin 
uygulanmasından önce piyasa ko-
şulları, dijital pazarlama ve mar-
kalaşma gibi konularda eğitimler 
verilmeli ve danışmanlık desteği 
sunularak bilgi ve becerileri artı-
rılmalıdır. Çiftçi kadınlarımızın ör-
gütlenmesine ağırlık verilmelidir. 
Kadınlarımızın sosyo-ekonomik 
açılardan güçlenmesi, kırsalda 
yoksulluğun sona ermesi ve sa-
yıları bine yaklaşan kadın koo-
peratiflerinin sayılarının daha da 
artırılması için kadınlarımız teş-
vik edilmeli, desteklenmeli, kır-
sal alanda kadın emeğini değer-
lendiren, ürünlerini pazarlamaya 
çalışan veya yeni girişimciliğe 
başlayacak kadınlara öncelik ve-
rilmelidir. Kırsalda yaşayan kadın-
ların finansa, gelir kaynaklarına, 
teknolojiye kolayca erişimleri sağ-
lanmalı, kadınların kurduğu işlet-
meler daha fazla desteklenmeli-
dir” değerlendirmesinde bulundu.

Çelik, açıklamasında; kadın çift-
çilerin BAĞ-KUR prim ödeme-
lerinde güçlük çektiklerini ve bu 
yüzden pozitif ayrımcılığa gidile-
rek sigorta primlerinin tamamının 
Devlet tarafından karşılanmasını 
ayrıca da emeklilik için halen 9 bin 
gün olan emeklilik prim gün sayı-
sının 7 bin 200 güne düşürülmesi 
gerektiğini kaydetti.

TÜDKİYEB 
GENEL BAŞKANI 

ÇELİK; ÇİFTÇİ 
KADINLARIMIZ, 

ÜLKEMİZ 
TARIMININ 

MİHENK TAŞIDIR
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-  Dünya Gıda Gününün bu yılki 
teması; “Su Hayattır, Su Gıdadır- 

Kimse Geride Kalmasın”

- Gıda üretimini tehdit eden en 
büyük silah; Kuraklık... 

- Sürdürülebilir gıda güvenliği 
için suyu tasarruflu kullanmak 

zorundayız.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Ni-
hat Çelik, 16 Ekim “Dünya Gıda 

Günü” münasebetiyle açıklamalar-
da bulundu.

Genel Başkan Çelik, 1945 yılından 
bu yana Birleşmiş Milletler Gıda ve 
Tarım Örgütü’nün (FAO) kuruluş 
günü olan 16 Ekim tarihinin her yıl 
dünyada “Gıda Günü” olarak çeşit-
li etkinliklerle kutlandığını ve gıda 
güvencesi konusunda farkındalık 
oluşturmaya yönelik bu yılki tema-
yı “Su Hayattır, Su Gıdadır – Kimse 
Geride Kalmasın” olarak belirledi-
ğini ifade etti.

Çelik, Birleşmiş Milletlerin (BM) bu 
yıl için yayınladığı “ 2023 Dünya-
da Gıda Güvenliği ve Beslenmenin 
Son Durumu” raporunda yer alan 
hususlara dikkat çekerek “ Raporu 
incelediğimizde; Dünyada yaşa-
nan Covid-19 ve sonrasında ortaya 
çıkan savaş ile iklim değişiklikleri-
nin de etkisiyle 2019’dan bu yana 
122 milyon kişinin daha açlığa itil-
miş olduğunu görüyor ve şu anda 
yaklaşık 735 milyon insanın açlıkla 
karşı karşıya olduğunu öğreniyo-
ruz. FAO; Küresel gıda güvenliğini 
sağlayabilmek için 2050 yılına ka-
dar tahminen yüzde 60 daha fazla 

gıda üretilmesi ve bu üretimin de 
doğal kaynakların korunarak ya-
pılmasını dile getiriyor, ancak daha 
fazla gıda üretiminin açlıkla mü-
cadelede sorununu çözmeyece-
ğini ve gıdaya erişimin de önemli 
olduğunu açık bir şekilde ortaya 
koyuyor. Dolayısıyla açlıkla müca-
delede üretimin artırılması kadar 
gıdaya erişim de önemli olduğu 
bir dönemden geçiyoruz” dedi.

Gıda üretimini tehdit eden en bü-
yük sorunlardan birinin kuraklık 
olduğunu belirten Çelik; “ Dünya 
Gıda Gününün bu yıl “Su Hayattır, 
Su Gıdadır – Kimse Geride Kal-
masın” teması altında kutlanıyor 
olması son yıllarda ülkemizde ya-
şanan kuraklık ve bunun tarımsal 
üretime olan etkileri konusunda 
farkındalık oluşturması bakımın-
dan önemlidir.FAO rakamlarına 
göre 2025 yılına kadar 1 milyon 
800 bin insanın mutlak su kıtlığı 
olan ülke veya bölgelerde yaşa-
ması bekleniyor.Ülkemizinde içe-
risinde bulunduğu Doğu Akdeniz 
havzasında bulunan bazı ülkeler 
kuraklık riski ile karşı karşıyadır.Ni-
tekim son yıllarda yaşanan aşırı sı-
caklar ve kuraklık bu durumu teyit 
eder mahiyetidir. Ülkemizde top-
lam tatlı su miktarının yüzde 70’i 
tarımsal sulamada kullanılmakta-
dır. Son yıllarda tarımsal üretimi-
mizi olumsuz düzeyde etkileyen 
kuraklıklar,düşen yağış miktarının 
azalması özellikle yoğun bir şekil-
de yer altı su kullanımına neden 
olmuş, bazı göllerimizde sular çe-
kilmiş, sulak alanlarımızın bir kıs-

mında su seviyesi azalmış, bir kıs-
mı ise kurumuştur. Bu tablo gıda 
üretimi açısından oldukça sıkıntı 
verici bir durumdur” dedi.

Genel Başkan Çelik, açıklamasın-
da gıda güvencesini ciddi manada 
tehdit eden kuraklığa karşı alınma-
sı gereken tedbirlere ilişkin şu ifa-
delere yer verdi;

“Gıda güvencemizin sürdürülebi-
lirliği için sulama suyunda tasarru-
fa gidilmesini, su kullanımının çok 
önemli olduğu tarımsal üretimde 
alternatif yöntemlerin geliştiril-
mesini zorunlu kılmaktadır. Tarım-
da suyun daha verimli kullanımını 
sağlayan yüzde 65’lere varan oran-
larda su tasarrufu yapan basınçlı 
sulama sistemleri hızla yaygınlaş-
tırılmalıdır. Topraksız tarım uygula-
maları, kurağa dayanıklı az su iste-
yen veya sulanmadan yetişebilen 
kültür bitkilerine ilişkin çalışmalar 
bir an evvel sonuçlandırılarak çift-
çilerimize ulaştırılması sağlanma-
lıdır. Diğer yandan hayvancılığın 
ihtiyacı olan kaba yem üretiminde 
kuraklığa dayanıklı, daha az su tü-
keten korunga, buğday, arpa, darı, 
tritikale, yulaf gibi yem bitkilerinin 
üretimi teşvik edilmeli, kuraklığa 
dayanıklı olan yem bitkileri ile ilgili 
çalışmalar araştırma kuruluşların-
ca yapılarak yetiştiricilere gerekli 
tavsiyelerde bulunulmalıdır. Aksi 
halde susuzluğun verdiği tahriba-
tın faturası insanlarımızın gıda gü-
vencesine çıkacaktır“

GENEL BAŞKAN 
ÇELİK, 
16 EKİM DÜNYA 
GIDA GÜNÜ 
AÇIKLAMASINDA 
BULUNDU
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GENEL BAŞKAN 
ÇELİK; ÇİFTÇİ VE 

YETİŞTİRİCİLERİN 
SOSYAL GÜVENLİK 

SORUNLARI 
ÇÖZÜLMELİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricile-
ri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 

Genel Başkanı Nihat Çelik, çiftçi 
ve küçükbaş hayvan yetiştiricile-
rinin sosyal güvenlik sorunları ve 
çözüm önerileriyle ilgili açıklama-
larda bulundu. Çelik, çiftçi ve ye-
tiştiricilerin sigorta prim ödemele-
rinin zor olduğunu belirterek, brüt 
asgari ücretin yüzde 14’ünün çiftçi 
ve yetiştiriciler tarafından, yüzde 
20,5’unun ise devlet tarafından 
ödenmesi gerektiğini söyledi. Ay-
rıca, küçükbaş hayvan yetiştirici-
lerinin sosyal güvenlik sorunlarının 
çözümü için sigorta prim borçları-
nın faizsiz kredi desteğiyle öden-
mesi gerektiğini ifade etti.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Ge-
nel Başkanı Nihat Çelik, çiftçi ve 
küçükbaş hayvan yetiştiricilerinin 
sosyal güvenlik sorunları ve çö-
züm önerileriyle alakalı çeşitli açık-
lamalarda bulundu.

Genel Başkan Çelik, çiftçi ve yetiş-
tiricilerin sigorta primlerini ödeye-
cek durumda olmadıklarını belir-
terek “ Çiftçilerin ödedikleri asgari 
sigorta primi, brüt asgari ücretin 
yüzde 34,5 oranına tekabül et-
mektedir. Buna göre 4 bin 628 lira 
tutarında olan sigorta primini çiftçi 
ve yetiştiricilerimizin ödemesi ol-
dukça zor görülmektedir. Çiftçile-
rimizin çok önemli bir bölümünün 
yeterli gelir seviyesine ulaşama-

maları sebebiyle sosyal güvenlik 
çatısı altına giremedikleri, sigorta 
primlerini ödeyemedikleri ve sos-
yal güvenceden yoksun kaldıkları 
gerçeği göz önüne alınarak çiftçi 
ve yetiştiricilerin sigorta primle-
rini rahatça ödeyebilmesi açısın-
dan brüt asgari ücretin yüzde 
14’ünü çiftçi ve yetiştiriciler, yüzde 
20,5’unun da Devlet tarafından 
ödenmesi sağlanmalıdır.” dedi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, 
küçükbaş hayvan yetiştirici sayısı-
nın 280 bin civarında olduğunu, 50 
baş ve daha altında hayvan sayısı-
na sahip olunan işletme sayısının 
yüzde 53’e tekabül ettiğini anlata-
rak, “Verimli veya karlı bir işletme 
büyüklüğünü 300 baş olarak kabul 
ettiğimizde 50 başlık işletmelerin 
zar zor ayakta kalmaya çalıştıkla-
rı bir ortamda işletme sahiplerinin 
sosyal güvenlik primlerini ödeye-
bilmelerinden bahsetmek müm-
kün değildir. Dolayısıyla yetiştiri-
cilerimizin önemli bir çoğunluğu, 
sigorta primlerini ödeyemedikleri 
için gerek kendileri gerekse eş ve 
çocukları sosyal güvenceden yok-
sundurlar. Sonuç itibarıyla ülkemiz 
tarım ve hayvancılığının sürdürü-
lebilir olmasında önemli bir etken 
olan tüm çiftçi ve yetiştiricilerimi-
zin sosyal güvenlik konusu öncelikli 
olarak çözüme kavuşturulmalıdır” 
ifadelerini kullandı.

Çobanların sosyal güvenceden 
yoksun olduğunu kaydeden Çe-
lik, açıklamasında şu ifadelere yer 
verdi: “ Çobanların sosyal güven-
lik sorunları mutlak surette çözül-
melidir. Tarımsal Desteklemeler 
kapsamında 2014 yılından beri 
çoban istihdam desteği devam 
etmektedir. Ancak en az 5 aylık 
sigorta priminin Sosyal Güvenlik 
Kurumuna kesintisiz ödenmesi ve 
sürü yöneticisi sertifikası sahibi 

olmaları şartı aranmaktadır. Yetiş-
tiricilerimizin birçoğu bu primleri 
ödemekte zorluk çekmektedirler. 
Ayrıca yetiştiriciler sigorta prim-
lerini ödeme gayreti içinde olma-
larına rağmen zaman zaman öde-
yemedikleri aylara ilişkin sigorta 
borçlarından dolayı çoban istih-
dam desteğini alamamaktadırlar. 
Yetiştiricilerin destekleme başvu-
ru tarihi öncesindeki ayda SGK’na 
kayıtlı olmak şartıyla sigorta prim 
borçlarının ödenip ödenmemesi-
ne bakılmaksızın çoban istihdam 
desteğinin ödeneceği yıla ilişkin 6 
aylık SGK işçi ve işveren prim tu-
tarlarının tamamının destek öde-
melerinin başlayacağı aydan itiba-
ren 6 ay boyunca desteklemeleri 
ödeyen Tarım ve Orman Bakanlığı 
tarafından Çoban İstihdam Deste-
ği olarak SGK’na ödenmesi soru-
nun çözümünü sağlayacaktır. “

Sigorta prim borçlarının ödenmesi 
için kredi desteği gerektiğini savu-
nan Çelik, “Diğer taraftan, İŞKUR 
tarafından verilen istihdam teş-
viklerinde bir nevi çoban işçi olan 
küçükbaş hayvan yetiştiricileri ve 
yanlarında istihdam ettikleri ço-
banlarının da yasada diğer işçiler 
için verilen teşvikler çerçevesinde 
sigorta primlerinin karşılanması 
sağlanmalıdır. Ayrıca küçükbaş 
hayvan yetiştiricilerinin sosyal gü-
venlik sorunlarının çözümü için 
çok önemli bir husus da yetiştiri-
cilerin ödenmemiş sigorta prim 
borçları ile henüz vadesi gelmemiş 
sigorta prim tahakkuklarının öden-
mesinde geçmiş yıllarda olduğu 
gibi T.C. Ziraat Bankası tarafından 
faizsiz kredi desteği sağlanmalıdır. 
Bu ve benzeri sorunların çözüme 
kavuşturulması çoban sıkıntısının 
had safhada olduğu günümüzde 
oldukça önem arz etmektedir” 
şeklinde konuştu.
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- Erken Ödeme Müjdesi 
Çiftçilerimize Moral Oldu.

- Bir Müjde De Küçükbaş Hayvan 
Yetiştiricileri Bekliyor…

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricile-
ri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 

Genel Başkanı Nihat Çelik, Cum-
hurbaşkanı Erdoğan tarafından 
kabine toplantısı sonrasında çift-
çiler için verdiği destekleme öde-
mesi müjdesine ilişkin açıklamalar-
da bulundu.

Genel Başkan Çelik, Cumhurbaş-
kanı Erdoğan’ın çiftçilere des-
tekleme ödemelerinin öne çekil-
mesine ilişkin müjdesinin tarım 
sektörü adına memnuniyet verici 
olduğunu belirterek “ Sayın Cum-
hurbaşkanımızın kabine toplantı-
sı sonrasında yaptığı açıklamada 
2023 üretim yılı için buğday, arpa, 
yulaf, çavdar tritikale ve çeltik üre-

ticilerinin mazot ve gübre destek-
lerinin 2023 Ekim ayından itiba-
ren hesaplara tanımlanacağını ve 
2024 Mart’ta ödenecek ödemeyi 
öne çekerek kışlık üretim öncesin-
de üreticilerin yanında olacakları 
müjdesi memnuniyet vericidir. Bu 
müjde 85 milyonu doyuran, gı-
dasını sofrasından eksik etmeyen 
çiftçilerimiz için şimdiden büyük 
moral olmuştur“ dedi. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’dan bir 
müjdeli haber de küçükbaş hayvan 
yetiştiricileri için beklediklerini ifa-
de eden Çelik “ Küçükbaş hayvan-
cılık sektöründe faaliyet gösteren 
yetiştiricilerimiz çoğunlukla bitki-
sel üretimi de beraberinde yapan 
aile işletmeciliği şeklinde oldukları 
için haliyle erken ödeme müjdesi 
sektörümüzü de memnun etmiştir. 
Ancak sektörümüz için verilen en 
önemli ve doğrudan yetiştiricile-

rimizin hesabına yatırılan destek 
anaç koyun keçi desteklemeleri-
dir ve ödemeleri ise genellikle her 
yıl Mayıs ayı sonu veya Haziran 
ayı içerisinde yapılmaktadır. Do-
layısıyla 2024 yılının Mart ayında 
anaç koyun keçi destekleme öde-
melerinin de yapılması en büyük 
temenni ve beklentilerimizden bi-
risidir. Bu manada 2023 yılı des-
teklemeleri kapsamında 280 bin 
yetiştiricimizi mutlu etmek adına 
bu ödemelerin yetiştiricilerimizin 
sıcak paraya en çok ihtiyaç duy-
dukları Mart ayında, olmazsa en 
geç Nisan ayında ödenmesine dair 
Sayın Cumhurbaşkanımızdan bir 
müjde vermesini bekliyoruz. Tarım 
ve kırsal kalkınmaya verdiği önem 
yanında daima destekleriyle yanı 
başımızda olan Cumhurbaşkanı-
mız Sayın Recep Tayyip Erdoğan’a 
sektörümüz adına teşekkürlerimizi 
arz ediyoruz “dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK; ERKEN ÖDEME MÜJDESİ 
ÇİFTÇİLERİMİZE MORAL OLDU
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TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, 29 Ağustos 2023 tarihin-

de AGRO TV’de Taner Öztürk’ün 
sunduğu “AGRO TV ile Günaydın” 
programına canlı yayın konuğu 
olarak katılarak sektör gündemine 
ilişkin çeşitli açıklamalarda bulun-
du.

Genel Başkan Çelik, programda 
Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet 
Yılmaz’ın başkanlığında 28 Ağus-
tos 2023 tarihinde gerçekleştirilen 
Tarımsal Üretici Temsilcileri ile isti-
şare toplantısına ilişkin çeşitli de-
ğerlendirmelerde bulundu.

Çelik, konuşmasının başında top-
lantının önemine dikkat çekerek “ 
Bu toplantıyı tarihi bir toplantı ola-
rak yorumluyorum. İlk kez böyle bir 
toplantı yapıldı. Sektör temsilcileri 
samimi bir ortamda Sayın Bakanı-
mız İbrahim Yumaklı’nın ev sahipli-
ğinde Cumhurbaşkanı Yardımcımız 
Sayın Cevdet Yılmaz’ın başkanlı-
ğında sektörün tüm sorunları ma-
saya yatırıldı. Birbirinden değerli 
sektör temsilcileri tüm sorunları 
A’dan Z’ye dile getirdi ve bunlar 
not edilerek rapor haline getirildi. 

Tarımın 100. Yılı olması için de bana 
göre ilk adım atılmış oldu.” dedi.

Genel Başkan Çelik, toplantıda dile 
getirdiği konulara ilişkin olarak “ 
Toplantıda sadece dönemsel so-
runları değil önümüzü açacak, eli-
mizi güçlendirecek sorunları dile 
getirdim. Ayrıca 48 sayfalık 5 yıllık 
eylem planımızı Sayın Cumhurbaş-
kanı Yardımcımın bilgisi dâhilinde 
Sayın Bakanıma sundum. Küçük 
aile işletmelerinin öneminden bah-
sederek yetiştiricilerimizin kıymeti-
nin bilinmesi gerektiğini söyledim. 
Tarım ve Orman Bakanlığının 85 
milyon nüfusa bire bir dokunan bir 
bakanlık olması nedeniyle bakanlı-
ğın bütçesinin çok güçlü olmasını 
Sayın Cumhurbaşkanı Yardımcım-
dan istirham ettim.  Her geçen gün 
girdi maliyetlerinin arttığını ve bu 
nedenle ciddi oranlarda teşviklere 
ihtiyaç olduğunu belirttim. Gençle-
ri sektöre çekemezsek sürekli kan 
kaybedeceğimizi ve bu nedenle de 
geçmişte verilen genç çiftçi hibe 
desteklerinin yeniden hayata ge-
çirilmesi ile gençlerin bu mesleğe 
yönlendirilmesi noktasında gerekli 
somut adımların atılmasına dair ta-

leplerimi dile getirdim.” İfadelerin-
de bulundu.

Toplantıda desteklemelere ve ço-
ban konusuna ilişkin taleplerini de 
ilettiğini belirten Çelik, “ Tarımsal 
destekleme kararnamelerinin yıl-
sonunda değil yılbaşlarında yayım-
lanması, hibe destek ödemelerinin 
çiftçilerin en çok paraya ihtiyaç 
duyduğu dönemlerde yapılmasına 
ilişkin önerilerde bulundum. Çiftçi-
lerimizin de işçiler gibi 7 bin 200 
günde emekli olmasının sağlanma-
sı talebinde bulundum. Tarım Bağ-
Kur primlerinin çok yüksek olduğu-
nu yüzde 14 ünün çiftçi 20,5 unun 
ise devletimiz tarafından ödenmesi 
hususunu gündeme getirerek ço-
banlarımızın sosyal güvenlik sorun-
larının giderilmesi gerektiğini ve bu 
konuda somut adımların atılması-
nın uygun olacağını arz ettim” dedi. 

Genel Başkan Çelik, programın 
sonunda toplantının gerçekleşme-
sini sağlayan Cumhurbaşkanı Yar-
dımcısı Cevdet Yılmaz ile Tarım ve 
Orman Bakanı İbrahim Yumaklı’ya 
sektör adına teşekkür ederek bu 
tür toplantıların devamını diledi.

TÜDKİYEB GENEL BAŞKANI NİHAT ÇELİK AGRO 
TV’NİN CANLI YAYIN KONUĞU OLDU
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TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik 13 Eylül 2023 
tarihinde Çiftçi TV’nin canlı yayın konuğu oldu. 

Aybüke Taştan’ın sunduğu “Çiftçiden Haber“ Progra-
mına görüntülü olarak bağlanan Genel Başkan Çelik 
gündeme dair değerlendirmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik, Tarım ve Orman Bakanlığının ev 
sahipliğinde ve Cumhurbaşkanı Yardımcısı Başkanlı-
ğında düzenlenen tarımsal üretici temsilcileri istişare 
toplantısının tarihi bir toplantı olduğunu belirterek “ 
Toplantı tarihi bir toplantıydı. Çünkü ilk defa Cum-
hurbaşkanlığı düzeyinde tarımsal üretici temsilcileri-
nin görüşlerini ifade ettiği bir toplantıydı. Toplantıda 
sektörümüzün sorunlarıyla birlikte tarımın genelin-
deki sorunları da dile getirme fırsatını buldum. Ay-
rıca Merkez Birliğimizce hazırladığımız 5 yıllık eylem 
planımız ile desteklemelere ilişkin taleplerimizi içe-
ren bir dosyayı toplantı sonrasında Sayın Bakanım 
İbrahim Yumaklı’ya takdim ettim. Toplantının diğer 
önemli bir yanı da Sayın Cumhurbaşkanı Yardımcı-
mız ve Sayın Bakınanımızın dile getirdiğim hususları 
can kulağıyla dinleyerek notlarını almasıydı. Bu top-
lantının hemen sonrasında ise Sayın Cumhurbaşkanı 
Yardımcımız Merkez Birliğimiz yönetim ve denetim 
Kurulu üyelerinden oluşan heyetimizi Cumhurbaş-
kanlığı Külliyesinde kabul etti ve sorunlarımızı daha 
geniş bir zaman diliminde değerlendirme imkânımız 
oldu. Heyetimizi kabul ederek sıcak ve samimi yak-
laşımlarıyla bize moral ve güç veren Sayın Cumhur-
başkanı Yardımcımıza sektörümüz adına teşekkürle-
rimizi arz ediyorum” dedi. 

Programın son bölümünde çoban sorunundan bah-
seden Çelik “ Ülkemizde halen çoban sorunu devam 
etmektedir. Çoban sorununun çözülememesi kü-
çükbaş hayvancılığı en fazla tehdit eden unsurdur. 
Çobansız sürü düşünülemez. Yerli çoban sayısının 
artırılması için teşvik ve destekler artırılmalıdır. Af-
ganların sadece çoban olarak çalışabilmesi için ge-
rekli mevzuat düzenlemeleri yapılmalıdır” dedi.

Genel Başkan Çelik, 19 Ekim 2023 tarihindeki ya-
yında da 2024-2028 yıllarını kapsayan On ikinci 

Kalkınma Planı’nda Tarım Sektörü Hedeflerine deği-
nerek “Konu ile ilgili hazırlanan genelgede kurulacak 
olan Özel İhtisas Komisyonlarında Hayvancılık İhtisas 
Komisyonları da yer almıştır. Komisyonlarda çalış-
ma gruplarının da oluşturulmasıyla 60 Özel İhtisas 
Komisyonu ve 27 Çalışma Grubu oluşturulmuştur. 
Hayvancılık Özel İhtisas Komisyonu çalışmaları kap-
samında Türkiye’de hayvancılık sektöründe mevcut 
durumun ve eğilimlerin tespit edilerek Plan döne-
minde olası et ve süt taleplerini karşılamaya yönelik 
hem hayvan varlığının hem de hayvan başına verim 
seviyelerinin artırılmasına katkı sağlayacak politika 
önerilerin geliştirilmesi hedeflenmiştir. Böylece hem 
hayvan varlığı hem de hayvan başına verim artırıla-
cak böylelikle ithalata son verilecek, planlı üretimle 
ihracat yapılmış olacaktır. dedi.

Kadın emeği ve kooperatifleşme ile ilgili de açıklama-
larda bulunan Çelik, şunları söyledi;

“ Ülkemizde kırsalın görünmeyen, emektar aktör-
leri olan kadınlarımız tarımsal üretimde çok önemli 
görevler üstlenmektedirler. Ayrıca kadınlarımız ko-
operatifler şeklinde örgütlenmede de çok önemli 
mesafeler kat ettiler. Kadınlarımızın sosyo-ekonomik 
açılardan güçlenmesi, kırsalda yoksulluğun sona er-
mesi için kadınlarımız teşvik edilmeli, desteklenmeli, 
kırsal alanda kadın emeğini değerlendiren, ürünlerini 
pazarlamaya çalışan veya yeni girişimciliğe başlaya-
cak kadınlara öncelik verilmelidir. Ayrıca kadınlarımı-
za pozitif ayrımcılık yaparak Tarım BAĞ-KUR primleri 
Devlet tarafından karşılanmalıdır.” 

Çelik, yetiştiricilerin emeklilik konusuna da değinerek; 
‘‘Çiftçilerin ve yetiştiricilerin emekliliklerinin sigortalı 
çalışanlar ile aynı prim gün sayısına getirilmesi ada-
let ve eşitlik adına mutlaka sağlanmalıdır. Bu nedenle 
halen Tarım BAĞ-KUR prim ödemelerinde “Emekli 
prim gün sayısı” 7 bin 200’e düşürülmelidir’’ dedi.

TÜDKİYEB GENEL BAŞKANI ÇELİK,
ÇİFTÇİ TV’DE GÜNDEMİ DEĞERLENDİRDİ
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TÜDKİYEB Genel Başkanı Ni-
hat Çelik, aşırı sıcak havaların 

küçükbaş hayvancılığı olumsuz 
etkilediğini belirtti. Çelik, sıcaklık 
stresine yönelik alınacak tedbir-
lerin zaman kaybetmeden hayata 
geçirilmesinin hayvansal üretimin 
devamlılığını sağlayacağının altını 
çizdi. Meraların korunması ve et-
kin kullanımının hayvansal üretim 
için önemli olduğunu belirten Çe-
lik, mevcut Mera Kanunu’nun da 
iklim değişikliklerinden kaynaklı 
riskler kapsamında yeniden göz-
den geçirilmesi gerektiğini bildir-
di.

Türkiye  Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Ge-
nel Başkanı Nihat Çelik, aşırı sıcak 
havaların küçükbaş hayvancılığı 
olumsuz etkilediğini bildirdi.

Çelik, yazılı açıklamasında, Türki-
ye’nin uzun süredir aşırı sıcak ve 
yüksek nemli hava dalgasının et-
kisi altında kaldığını ifade etti.

Aşırı sıcak havanın küçükbaş hay-

vancılık sektörüne de olumsuz 
yansıdığına dikkati çeken Çelik, 
“Koyun ve keçiler sıcağa en daya-
nıklı türler arasında kabul edilse 
bile özellikle sıcaklık stresine bağlı 
verim kayıpları ciddi problemlere 
yol açıyor. Sıcaklık artışına bağ-
lı kurak ve yarı kurak bölgelerde 
hayvanların doğum oranlarında 
azalma, hastalık, düşük ve ölüm 
oranlarında ise artış ile suya eri-
şim problemleri sıkça görülüyor.” 
değerlendirmesinde bulundu.

Tüm bu olumsuzlukların hayvan-
sal üretimde düşüşe yol açması-
nın beklendiğini vurgulayan Çelik, 
sıcaklık stresine yönelik alınacak 
tedbirlerin zaman kaybetmeden 
hayata geçirilmesinin hayvansal 
üretimin devamlılığını sağlayaca-
ğının altını çizdi.

Çelik, sıcaklık stresinin azaltılma-
sına yönelik alınabilecek tedbirle-
re ilişkin de şunları kaydetti:

“Oğlak ve kuzu ölümlerinin azal-
tılması açısından ana ve yavru-

ların bakımına özen gösterilerek 
küresel ısınmadan kaynaklı stres 
oluşumu azaltılmalıdır. Hayvanla-
rın susuz kalmamasına özen gös-
terilmeli, suluklar ve su tankları 
temiz ve çalışır durumda olmalı-
dır. Sıcaklığın çok fazla yükseldiği 
durumlarda depolardaki su uzun 
süre bekletilmemeli ve hayvanla-
rın önüne sürekli olarak taze su 
gelmelidir. Yemlemenin günün 
serin saatlerinde yapılması yem 
tüketiminde artış sağlayacak çok 
basit ama önemli bir uygulamadır. 
Bir diğer tedbir olarak da özellikle 
orta ve büyük ölçekli işletmelerde 
havalandırma fanları ve fıskiyeler-
le daha rahat ve ferah ortam oluş-
turulabilir.”

Meraların korunması ve etkin kul-
lanımının sağlanmasının hayvan-
sal üretim için önemli olduğunu 
belirten Çelik, mevcut Mera Kanu-
nu’nun da iklim değişikliklerinden 
kaynaklı riskler kapsamında yeni-
den gözden geçirilmesi gerektiği-
ni bildirdi.

ÇELİK; AŞIRI 
SICAKLAR
KÜÇÜKBAŞ 
HAYVANCILIĞI 
OLUMSUZ 
ETKİLİYOR
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AK PARTİ VAN MİLLETVEKİLİ TÜRKMENOĞLU 
MEREKEZ BİRLİĞİNİ ZİYARET ETTİ

AK Parti Van Milletvekili Kayhan Türkmenoğlu, 10 Ekim 
2023 tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez 
Birliğine bir ziyarette bulunarak Genel Başkan Nihat Çelik 
ile sektöre ilişkin bir takım görüşmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyaretle ilgili olarak “ AK Parti Van 
Milletvekilimiz Sayın Kayhan Türkmenoğlu’nun Merkez 
Birliğimize yapmış olduğu ziyarette sektörel konulardaki 
istişareler sonrasında kendisine günün anısına küçükbaş 
hayvancılığımızı sembolize eden bir maket takdiminde 
bulundum. Sayın Vekilime nazik ziyaretleri için şahsım 
ve sektörüm adına teşekkürlerimi sunuyor, özellikle 
küçükbaş hayvancılığın lokomotifi durumunda olan 
Van’ımıza yapmış olduğu katkı ve hizmetlerinin artarak 
devam etmesi temennilerimle çalışmalarında başarılar 
diliyorum” İfadelerini kullandı.

VESTED YÖNETİM KURULU BAŞKANI İPEK, 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARETTE BULUNDU

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 27 Haziran 2023 
tarihinde Veteriner Sağlık Teknisyenleri Teknikerleri 
(VESTED) Derneği Yönetim Kurulu Başkanı Abdullah 
İpek ile bir araya gelerek sektöre ilişkin bir takım 
istişarelerde bulundu. 

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Veteriner 
Sağlık Teknisyenleri Teknikerleri (VESTED) Derneği 
Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Abdullah İpek’in Merkez 
Birliğimize yapmış oldukları ziyaretlerinde sektörümüze 
ilişkin birtakım istişarelerde bulunduk. Nazik ziyaretleri 
için kendilerine teşekkür ediyor, birlikteliğimizin devamı 
temennilerimle çalışmalarında başarılar diliyorum” 
ifadelerini kullandı.

GENEL BAŞKAN ÇELİK’TEN 
SAĞLIK HİZMETLERİ GENEL MÜDÜRÜ ATEŞ’E ZİYARET

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 

(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 19 Eylül 2023 

tarihinde T.C Sağlık Bakanlığı, Sağlık Hizmetleri Genel 

Müdürü Doç. Dr. İhsan Ateş’i makamında ziyaret etti.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “  Ankara 

Şehir Hastanesi Genel Hastane Başhekimlik görevini 

yürütmekteyken T.C Sağlık Bakanlığı Sağlık Hizmetleri 

Genel Müdürlüğüne atanan Sayın Doç. Dr. İhsan Ateş’i 

makamında ziyaret ederek yeni görevinin hayırlı olması 

temennilerinde bulundum.  İlgi ve alakalarından dolayı 

sevgiden saygı duyduğum Sayın Genel Müdürüme 

teşekkür ediyor, çalışmalarında üstün başarılar 

diliyorum” ifadelerini kullandı.
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Ziraat Bankası Ankara Çankaya Yıldızevler Şube 
Müdürü Mahmut Şencan 23 Ağustos 2023 tarihinde 
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel 
Başkanı Nihat Çelik’e bir ziyarette bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “ Ziraat 
Bankası Ankara Çankaya Yıldızevler Şube Müdürlüğüne 
atanan Sayın Mahmut Şencan Merkez Birliğimizi 
ziyaret etti. Sayın Şencan’a günün anısına sektörümüzü 
sembolize eden bir koyun keçi çoban maketi takdiminde 
bulundum. Kendisine nazik ziyaretlerinden dolayı 
teşekkür ediyor, yeni görevinde başarılar diliyorum. 
Ankara Gölbaşı Şubesine atanan eski Müdürümüz 
Sayın Murat Demirel’e de hayırlı olması temennilerimle 
çalışmalarında başarılar diliyorum” ifadelerini kullandı.

Ziraat Bankası Yıldızevler Şube Müdürü Mahmut Şencan, 
Ziraat Bankası Gölbaşı Şube Müdürü Abdurrahman Murat De-
mirel, iş insanı Mehmet Özlek 14 Ekim 2023 tarihinde Türkiye Ko-
yun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel başkanı 
Nihat Çelik’e makamında bir ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin “Ziraat Bankası Yıldızevler 
Şube Müdürü Sayın Mahmut ŞENCAN, Ziraat Bankası Gölbaşı 
Şube Müdürü Sayın Abdurrahman Murat DEMİREL, iş insanı 
Sayın Mehmet ÖZLEK ve ziraat bankamızın değerli personelleri 
Merkez Birliğimize nezaket ziyaretinde bulunarak bizleri onur-
landırdılar. Yetiştiricilerimizin kredilendirilmesi ve özellikle Ziraat 
bankasının uygulamaya koyduğu Köyümde Yaşamak İçin Bir 
Sürü Nedenim Var Projesi üzerinde yoğunlaşarak çok yararlı gö-
rüşmeler gerçekleştirdik. Değerli misafirlerimize bu nazik ziya-
retlerinden dolayı teşekkür eder, kendilerine hayat boyu sağlık 
ve huzur dolu bir yaşam dilerim” dedi.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
Genel Başkanı Nihat Çelik, 10 Ekim 2023 tarihinde 
T.C Ziraat Bankası Ankara Çankaya Yıldızevler Şube 
Müdürü Mahmut Şencan’ı makamında ziyaret etti.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak 
“Geçtiğimiz günlerde Ziraat Bankası Ankara Çankaya 
Yıldızevler Şube Müdürlüğüne atanan Sayın Mahmut 
Şencan’ın Merkez Birliğimize yapmış oldukları ziyaret 
sonrasında bugün iade-i ziyarette bulundum. Sayın 
Müdürümün şahsında Bankamızla birlikte güzel 
hizmetlere imza atma temennilerimle, samimi ilgi 
ve alakalarından dolayı kendisine teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum” ifadelerini kullandı.

ZİRAAT BANKASI YILDIZEVLER ŞUBE MÜDÜRÜ ŞENCAN’DAN 
ÇELİK’E ZİYARET

ZİRAAT BANKASI MÜDÜRLERİNDEN 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

ÇELİK’DEN ZİRAAT BANKASI YILDIZEVLER ŞUBE MÜDÜRÜ 
ŞENCAN’A İADE-İ ZİYARET
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Van İş Adamları Derneği Genel Başkanı Fetullah Kardaş ve 
beraberindeki heyet 27 Ekim 2023 tarihinde Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat 
Çelik’e makamında bir ziyarette bulundular.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin olarak “  Van 
İş Adamları Derneği (VİŞAD) Genel Başkanı Sayın Fetullah 
Kardaş, Genel Başkan Yardımcıları Sayın Naim Akay ve Sayın 
Yusuf Çelik, Yönetim Kurulu Üyeleri Sayın İlhan Babur, Sayın 
Abdurrahim Bilicitürk, Mimar Sayın Mahinur Gökçenay, Sayın 
Av. Derya Aydemir, VİŞAD Genel Sekreteri Sayın Av. Seyithan 
Ayöz,  VİŞAD Ankara Başkanı Sayın Av. Serhat Ağır, VİŞAD 
İzmir Başkanı Sayın Ferit Biner, VİŞAD Antalya Başkanı Sayın 
Alper Bişkin ve İş İnsanı Sayın Mehmet Emin Tuncel Merkez 
Birliğimize teşrif ederek nezaket ziyaretinde bulundular. Çok 
değerli Van’lı hemşehrilerim ve İş İnsanları kardeşlerimin bu 
nazik ziyaretlerinden dolayı kendilerine çok teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum” dedi.

Erciş Spor Kulübü Başkanı Hasan Arslan ve 
beraberindeki yönetim kurulu üyeleri, Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı 
Nihat Çelik’e, 16 Ağustos 2023 tarihinde bir nezaket 
ziyaretinde bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Erciş Spor 
Kulübü Başkanı Sayın Hasan Arslan, Başkan Yardımcısı 
Sayın Abdullah Akan, Yönetim Kurulu Üyeleri Sayın 
Mevlüt İşler, Sayın Nihat Kuşat ve Sayın Maşallah Macit’in 
ziyaretlerinden büyük memnuniyet duydum. Erciş Spor 
forması hediyesinde bulunan Hasan Başkanıma ve ekip 
arkadaşlarına nazik ziyaretlerinden dolayı teşekkür ediyor, 
amatör ligden profesyonel lige uzanan yolda kendilerine 
üstün başarılar diliyorum “ ifadelerini kullandı.

Ankara Barosuna bağlı Avukatlar ile iş insanları 19 
Ekim 2023 tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel başkanı Nihat Çelik’e 
makamında bir ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Ankara 
Barosu’nun çok kıymetli avukatları ve çok değerli 
iş insanı dostlarım ve akrabalarım bugün Merkez 
Birliğimize teşrif ederek nezaket ziyaretinde bulundular. 
Çok değerli misafirlerimizin bu ziyaretlerinden büyük 
mutluluk duydum. Kıymetli dostlarımın bu nazik 
ziyaretlerinden dolayı kendilerine teşekkür eder, hayat 
boyu sağlık ve huzur dolu bir yaşam dileklerimle, 
işlerinde bereket ve başarılar dilerim.” İfadelerini 
kullandı.

VAN İŞ ADAMLARI DERNEĞİ 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ MAKAMINDA ZİYARET ETTİ

ERCİŞ SPOR KULÜP BAŞKANI VE YÖNETİMİ 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

ANKARA BAROSU AVUKATLARI VE İŞ İNSANLARINDAN
MERKEZ BİRLİĞİ ZİYARETİ
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Yozgat Veteriner Hekimleri Odası Başkanı Faruk 
Anteplioğlu ve beraberindeki Yönetim Kurulu Üyeleri İlker 
İpek, Yusuf Canpolat, Mehmet Şenyiğit ile Yozgat Birlik 
Başkanı Veteriner Hekim Nevzat Yıldırım 25 Ekim 2023 
tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik’e ziyarette bulunarak 
sektöre ilişkin bir takım görüşmelerde bulundular.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin olarak 
“ Yozgat Veteriner Hekimleri Odası Başkanı Sayın Faruk 
Anteplioğlu ve beraberindeki Yönetim Kurulu Üyeleri 
Sayın İlker İpek, Sayın Yusuf Canpolat, Sayın Mehmet 
Şenyiğit ile Yozgat Birlik Başkanımız Veteriner Hekim Sayın 
Nevzat Yıldırım’ın Merkez Birliğimize yapmış oldukları 
nazik ziyaretlerinden dolayı kendilerine teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum “ ifadelerini kullandı.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 06 Eylül 2023 
tarihinde Kahramanmaraş İli Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Birlik Başkanı Vakkas Kuzu’yu makamında kabul ederek 
birtakım görüşmelerde bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin 
olarak “ Kahramanmaraş Birlik Başkanımız Sayın Vakkas 
Kuzu Merkez Birliğimize nezaket ziyaretinde bulundu. 
Başkanımız ile 6 Şubat’ta yaşanan Kahramanmaraş 
merkezli depremde zarar gören ilin genel durumu ve 
yetiştiricilerimizin sorunlarına ilişkin bilgi alışverişinde 
bulunduk. Başkanımıza bu nazik ziyaretinden dolayı 
teşekkür ediyor, Kahramanmaraş’ta mağduriyet yaşayan 
vatandaşlarımızın sorunlarının bir an evvel çözülerek 
normal hayata dönmelerini diliyorum.” dedi.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, Malatya İli 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Birliği Başkanı İhsan Akın ve 
Yönetim Kurulu Üyesi Levent Hanbay’ı makamında 
kabul ederek bir takım görüşmelerde bulundu. 

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak” Malatya 
Birliğimizin Çok Değerli Başkanı, Kadirşinas yol 
arkadaşım Sayın İhsan Akın ile Birliğimizin Yönetim 
Kurulu Üyesi Sayın Levent Hanbay’ın Merkez Birliğimize 
yapmış oldukları ziyarette sektörümüzün gündemine 
ilişkin birtakım görüşmelerde bulunduk. Nazik 
ziyaretlerinden dolayı kendilerine teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum” ifadelerini kullandı.

YOZGAT VETERİNER HEKİMLER ODASINDAN 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

GENEL BAŞKAN ÇELİK,
K.MARAŞ BİRLİK BAŞKANI KUZU’YU MAKAMINDA KABUL ETTİ

GENEL BAŞKAN ÇELİK, 
MALATYA BİRLİK BAŞKANI AKIN’I MAKAMINDA KABUL ETTİ
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İŞ İNSANI EKİNCİ VE BİRLİK BAŞKANLARINDAN 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

İş insanlarından Sadık Ekinci ile Bitlis ve Hakkâri 
Birlik Başkanları 23 Ekim 2023 tarihinde Türkiye 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik’e makamında bir ziyarette 
bulundular.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin “ İş 
insanlarımızdan Kıymetli dostum Sayın Sadık Ekinci, 
Bitlis Birlik Başkanımız Sayın Necat Demirden ve 
Hakkâri Birlik Başkanımız Sayın Reşit Akman’ın Merkez 
Birliğimizi ziyaretlerinde sektörümüzün gündemini 
değerlendirdik. Nazik ziyaretleri için kendilerine 
teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılar diliyorum” 
dedi.

AKIN VE DAĞ’DAN,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

Türkiye Damızlık Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez 
Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 9 Ekim 
2023 tarihinde Bitlis Koyun Keçi Birliğinin Başkan 
Yardımcısı ve Mutki AK Parti İlçe Başkanı Ali Akın ile iş 
İnsanı Gökhan Dağ’ı makamında kabul ederek sektöre 
ilişkin bir takım görüşmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Bitlis 
Birliğimizin Başkan Yardımcısı ve aynı zamanda 
Mutki AK Parti İlçe Başkanı olan Kıymetli dostum 
Sayın Ali Akın ile çok değerli iş İnsanlarımızdan Sayın 
Gökhan Dağ’a Merkez Birliğimize yapmış oldukları 
nazik ziyaretlerinden dolayı çok teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum” dedi. 

GENEL BAŞKAN ÇELİK,
AĞRI BİRLİK BAŞKANI SAMANCI’YI MAKAMINDA KABUL ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 07 Ağustos 
2023 tarihinde Ağrı İli Koyun Keçi Yetiştiricileri Birlik 
Başkanı Mehmet Nuri Samancı ile Birlik Yönetim Kurulu 
Üyesi Kenan Aydemir’i makamında kabul ederek 
küçükbaş hayvancılığa ilişkin birtakım görüşmelerde 
bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin 
olarak “ Merkez Birliğimizin Denetim Kurulu Üyesi 
ve aynı zamanda Ağrı Birliğimizin Değerli Başkanı 
Mehmet Nuri Samancı ile Birlik Yönetim Kurulu Üyesi 
Kenan Aydemir’in Merkez Birliğimize yapmış oldukları 
ziyaretlerinden dolayı kendilerine teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum “ dedi.
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Van Esnaf ve Sanatkârlar Odaları Birliği Başkanı İsa 
Berge, Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik’e, 12 Ekim 2023 
tarihinde bir nezaket ziyaretinde bulundu.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Van 
esnafının güçlü temsilcisi, çeşitli STK larda yapmış olduğu 
takdire şayan hizmetleriyle Van’ımızın iftiharı haline gelen 
Çok Değerli Kardeşim, Van Esnaf ve Sanatkârlar Odaları 
Birliği Başkanı Sayın İsa Berge’nin Merkez Birliğimize 
yaptığı ziyaretinden dolayı büyük memnuniyet duydum. 
Kendisine günün anısına sektörümüzün sembolü olan 
bir maket takdiminde bulundum. Daha güzel hizmetlere 
vesile olması temennilerimle nazik ziyaretleri için 
Kıymetli Başkanıma çok teşekkür ediyor, çalışmalarında 
başarılar diliyorum.” ifadelerini kullandı.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik’e çeşitli 
kesimlerden ziyaretler devam ediyor. Bu kapsamda; 
Van Bölge Eğitim ve Araştırma Hastanesi Eski 
Başhekimi Doç. Dr. Selahattin Çelik, Van Erciş Şoförler 
ve Otomobilciler Esnaf Odası Başkanı Yakup Çelik, 
Ankara Barosu Avukatlarından Beytullah Azizoğlu, 
Şırnak Koyun Keçi Yetiştiricileri Birliği Yönetim Kurulu 
Üyesi Ömer Demir ve kardeşi İhsan Demir, 1453 Kral 
Medya Yayın Grubu Başkanı Abdullah Yiğit, İş insanları 
Hayrettin Çelik ve Aydın Çelik 26 Ekim 2023 tarihinde 
Merkez Birliğinde TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik’e bir nezaket ziyaretinde bulundular. 

Genel Başkan Çelik, ziyaretten duyduğu 
memnuniyetle birlikte ziyarette bulunanlara teşekkür 
ederek çalışmalarında başarılar diledi.

Van Erciş İlçe Emniyet Müdürlüğü Asayiş Büro 
Amiri (Komiser) Fatih Demirtaş, Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı 
Nihat Çelik’e, 6 Eylül 2023 tarihinde bir nezaket 
ziyaretinde bulundu.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Van Erciş 
İlçe Emniyet Müdürlüğü Asayiş Büro Amiri (Komiser) 
Sayın Fatih Demirtaş ve Ankara Hacı Bayram Veli 
Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesinde 
öğrenime başlayacak olan kardeşi Beytullah Demirtaş’ın 
Merkez Birliğimize yapmış oldukları nazik ziyaretleri 
için kendilerine teşekkür ediyor, Sayın Fatih Amirime 
çalışmalarında, Öğrenci kardeşime de Üniversite 
hayatında üstün başarılar diliyorum.” ifadelerini kullandı

GENEL BAŞKAN ÇELİK’E
ÇEŞİTLİ KESİMLERDEN NEZAKET ZİYARETİ

VAN ESOB BAŞKANI İSA BERGE,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

ERCİŞ İLÇE EMNİYET MD. ASAYİŞ BÜRO AMİRİ DEMİRTAŞ,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ
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İŞ İNSANI HAŞİMOĞLU,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARETTE BULUNDU

İş insanları Haşim Haşimoğlu ve Cihan Haşimoğlu, 
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik’e, 16 Ağustos 
2023 tarihinde ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ İş insanları 
Sayın Haşim Haşimoğlu ve Sayın Cihan Haşimoğlu’nun 
Merkez Birliğimize yapmış oldukları nazik ziyaretleri 
için kendilerine teşekkür ediyor çalışmalarında başarılar 
diliyorum” ifadelerini kullandı.

İŞ İNSANI NADİROĞLU’NDAN,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

İş İnsanı Ekrem Nadiroğlu 10 Ekim 2023 tarihinde 
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel başkanı Nihat Çelik’e makamında 
bir ziyarette bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin “ Değerli iş 
insanımız Sayın Ekrem Nadiroğlu’na nazik ziyaretleri 
için teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılar diliyorum.” 
dedi.

İŞ İNSANLARI EKİNCİ VE KİPDEMİR,
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARETTE BULUNDU

İş insanları Sadık Ekinci ve Cahit Kipdemir, Türkiye 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik’e, 14 Eylül 2023 tarihinde 
ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Kadim 
dostlarım, Çok Değerli İş insanlarımızdan Sayın Sadık 
Ekinci ve Sayın Cahit Kipdemir’in Merkez Birliğimize 
yapmış oldukları nazik ziyaretleri için kendilerine 
teşekkür ediyor iş hayatlarında başarılar diliyorum.” 
ifadelerini kullandı.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi 35

Zİ
YA

RE
TL

ER



Küçükbaş hayvancılıkta hedef-
lediğimiz verimi alabilmemiz, 

karlı bir keçi veya koyunculuk yapa-
bilmemiz için bakım ve beslemenin 
yanında onları uygun ortamlarda 
barındırmamız son derece önem-
lidir. Bu nedenle de iyi bir ağılın 
nasıl olması gerektiğini bilmemiz 
ve buna göre ağıl tesis etmemiz 
gerekir. Şartlara uygun olmayan, 
rutubetli, havasız, sıkışık ağıllar ko-
yun ve keçilerin hastalanmasına ve 
verim düşüklüğüne neden olurlar.

Koyun/keçi ağılları planlanırken 
soğuktan çok, sıcaktan korunma 
esası üzerinde durulmalı ve rutu-
beti yüksek olmayan bir ağıl içi 
ortam oluşturmaya çalışılmalıdır. 
Yurdumuzun büyük bir kesiminde 
kapalı ağıl tipi yerine, açık ağıl tipi 
uygulanabilir. Aslında her bölge 
için uygun olacak standart bir ağıl 
tipi düşünülemez, fakat belirli esas-
larda bir benzerlik olabilir. Küçük-
baş hayvancılık yapılacak bölgenin 

iklimi ağıl yapımında en çok göz 
önünde bulundurulması gereken 
noktadır. 

KAÇ ÇEŞİT AĞIL YAPILABİLİR?
Barınakları, yetiştiricinin koyuncu-
luk yapacağı bölgenin iklim duru-
muna göre sundurmalar ve ağıllar 
diye ikiye ayırabiliriz.

1. Sundurmalar: Eğer sıcak ve ılık 
iklim bölgelerinde koyunculuk ya-
pılmak isteniyorsa, kuzey rüzgarı 
önlenmiş ve üstünden yağmur ge-
çirmeyecek şekilde inşa edilmiş ba-
sit sundurmalar ağıl işini görür. Ilık 
iklim bölgelerinde yetiştirici, önleri 
açık sundurmaları basit, ucuz bir 
şekilde inşa edebilir. Bu bölgelerde 
açık sundurmalarda koyunlar daha 
iyi barındırılır ve verimleri daha iyi 
olur. Çünkü koyunlar kapalı, hava-
sız, rutubetli yerlerden çok fazla 
etkilenirler. Böylece yetiştirici bek-
lediği ölçüde sağlıklı sürüye sahip 
olamaz.

2. Kapalı ağıllar: İklim koşullarının 
nispeten sert geçtiği çok soğuk 
bölgelerde ağıllar kapalı olarak ya-
pılır. Bu tip barınaklar daha düzenli 
ve masraflı şekilde inşa edilirler. Ye-
terli havalandırma ve aydınlatma-
nın sağlanabilmesi için havalandır-
ma bacaları ve pencere boşlukları 
bırakılmalıdır.

Kapalı ağıllar düz, L, U, ve T şeklin-
de yapılırlar. Resim 43’te görülene 
benzer biçimde 1- 1.25 metre yük-
seklikte duvar veya çitlerle çevril-
miş bir avlu oluşturulur. 

AĞIL YERİ SEÇİMİNDE DİKKAT 
EDİLECEK NOKTALAR
1- Taban suyu yüksek olmamalı 

2- Meraya yakın olmalı

3- Meyilli arazi üzerinde olmalı

4- Ağıl kokusunun konutlara ulaşa-
mayacağı yer ve uzaklıkta olmalı

5- Ağıl; güneye veya doğuya dö-
nük olmalı, kuzey rüzgarlarına ka-
palı olmalıdır. 

KOYUN KEÇİ BARINAKLARI (AĞILLAR) 
NASIL OLMALI ?
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Ağıl yeri yukarıdaki belirtilen nok-
talara uygun şekilde seçildikten 
sonra, ağıl yapımında şu noktaların 
göz önünde bulundurulması gere-
kir :

1- Ağıl, yetiştirme yönüne ve bölge-
nin iklimine uygun olmalıdır.

2- Ağıl ve dış bölmeler bölgenin 
hakim rüzgarlarından ve soğuktan 
korunmuş olmalıdır.

3- Ağıl, işlerin kolay görülmesine 
uygun olarak planlanmalıdır.

4- Ağıl, içerisinde barındırılacak 
hayvan sayısına yeterli alana sahip 
olmalıdır. Küçük, dar ağıllar içinde 
hayvanlar hastalanırlar. Çünkü bu 
tip ağılların tabanı ıslak, havası da 
pistir. Ayrıca dar ağıllarda yemleme 
işi çok güç olur.

5 - Maliyeti düşük olmalı, yapımın-
da lüksten kaçınılmalıdır.

AĞIL ALANININ TESPİT EDİLME-
Sİ
Gerekli taban alanı; hayvanın yaşı, 
ırkı ve cinsiyetine bağlı olarak de-
ğişmektedir.

Gebe veya emziren koyun 2.25 - 
2.5 m2 

Erkek veya dişi toklu 0.5 - 0.6 m2 

Koç 1.2 - 1.5 m2

Koyun 0.8 - 1.0 m2 

Süt emen kuzu 0.3 - 0.4 m2

Açık bölmelerde ise, gerekli alanın 

daha da büyük olması tercih edilir.

Gezinti avlusu ağılın kapladığı ala-
nın iki katı olmalı , etrafı 1 m kadar 
yükseklikte çevrilmelidir.

100 BAŞ ve 200 BAŞ AĞILLAR 
İÇİN GEREKLİ ALAN

Bölmeler 100 Baş 200 Baş

Anaç Bölmesi 90 m2 185 m2

Kuzu Oğlak Bölmesi 45 m2 90 m2

Toklu Çebiç Bölmesi 45 m2 90 m2

Çoban Odası 15 m2 15 m2

Yem Deposu 75 m2 120 m2

Açık Alan 235 m2 445 m2

Çiftleştirme Bölmesi 7 Adet 13 Adet

AĞIL BOYUTLARI
Ağıl boyutlandırılmasında genişlik, 
uzunluk ve yükseklik ele alınır. 

Ağıl genişliği, barındırma sistemine 
ve doğal havalandırmaya bağlı ola-
rak belirlenmelidir. 

Ağıl uzunluğunun belirlenmesinde 
sınırlayıcı bir faktör yoktur. Ancak 
arazinin durumu bir ölçüye kadar 
sınırlayıcı etki yapabilir. 

Ağıl yüksekliği ise, barındırma sis-
temine ve iklim şartlarına göre be-
lirlenir. Gübre temizliği traktör ile 
yapılacak ise en az yükseklik 2.70 
m olmalıdır. Sıcak bölgelerde ağıl 
yüksekliği yaklaşık 3 m yapılabilir. 
Barındırılacak koyun sayısına göre 
ağılın yüksekliği değişir. Koyun sa-

yısı ne kadar fazla ise yüksekliğin o 
kadar fazla olması gerekir. Yüksek-
lik 200 başlık ağıllarda 2.75 - 3 m, 
200’den fazla olanlarda ise 4.25 m 
hesap edilir.

AĞILIN YAPISAL ÖZELLİKLERİ
TABAN :
Koyun ağıllarında taban toprak ya 
da ızgara olabilir. Ağıl tabanı için en 
ucuz olanı sıkıştırılmış toprak ze-
mindir. Toprak tabanın idrar tutma-
ması ve çamurlaşmamasına dikkat 
etmek gerekir. Toprak zeminde 
kullanılan altlık miktarı önemlidir. 
Koyunların sürekli olarak ağılda bu-
lunduğu kış aylarında mümkünse 
ağıl tabanına her gün hayvan başı-
na 0.5 kg yataklık sap serilmesi son 
derece yararlı olur. 

Entansif koyunculuk yapanlar için 
ızgara tabanlar uzun vadede daha 
uygun ve ekonomiktir. Özellikle 
kuzu besisi için ızgara tabanlar çok 
uygun olup, canlı ağırlık artışı top-
rak tabandan daha fazladır. Izgara 
tabanlar hayvanları parazitlerden 
korur ve yataklık kullanma zorun-
luluğunu ortadan kaldırır. Izgaralar 
ahşap ya da metal olabilir. Her bir 
ızgara çiftinin üst açıklıkları 1.9 cm 
olarak hesaplanabilir. Izgara, top-
rak taban seviyesinden 50-60 cm 
yukarıda olmalıdır. Izgara sistemin-
de koyun başına 0.9 - 1.3 m2 taban 
alanı hesaplanması uygundur.
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ÇATI: 
Barınağın en önemli kısmını oluş-
turur. Çatı genişliği 7 metreye ka-
dar olan ağıllarda tek yönlü, daha 
büyük genişliklerde beşik çatı ter-
cih edilmelidir. Tek yönlü olan çatı-
larda, eğer ağıl yeri meyilli ise çatı 
meylini avluya bakan yönün tersine 
vermek, avlunun çok ıslanıp çamur 
olmaması bakımından önemlidir.

Çatı eğimi beşik çatılarda % 25-40, 
örtü malzemesine göre %10-40, 
doğal havalandırma istendiğinde 
en az % 26 olması gerekir.

Çatı sırtı kapalı olabileceği gibi bin-
dirme ve fenerli çatı şekillerinden 
biri uygulanabilir.

Çatı makasında ahşap veya metal 
kullanılabilir. Çatı örtü malzemesi 
olarak kiremit, eternit, aliminyum, 
galvanizli saç vb. kullanılabildiği 
gibi toprak, saz ve kamışta kullanı-
labilir.

PENCERE VE KAPILAR 
Pencere alanı, taban alanına göre 
hesaplanır. Pencere alanı taban 
alanının 1/15-1/20’si kadar olmalıdır. 
Pencereler ise çatıya yakın yapıl-
malıdır. Pencerelerin alt kısımları-
nın tabandan yükseklikleri ileride 
gübrenin birikmesinin getirebile-
ceği olumsuzlukların engellenmesi 
açısından en az 2-2.30 m kadar ol-
malıdır. Yine ağıllarda pencerelerin 

çoğunluğu güney cephesine veya 
hakim rüzgarların ters yönünde ya-
pılırlar. 

Ağıl kapıları, genellikle 3 m geniş-
liğinde, 2.50-2.75 m yüksekliğinde 
yapılırlar. Kapıların dışarıya doğru 
açılması ve duvara paralel pozis-
yona kadar açılabilmesi gereklidir. 
Kapı üzerinde yapağıyı tutacak çı-
kıntılar bulunmamalıdır.

HAVALANDIRMA: 
Özellikle dört tarafı kapalı olarak 
inşa edilen kapalı ağıllarda, içeride 
biriken amonyak ve karbondiok-
sitin hayvanların sağlığı açısından 
havalandırma yoluyla dışarıya atıl-
ması gereklidir. Havalandırma sıra-
sında hayvanları üşütecek hava ce-
reyanlarından sakınmak gereklidir. 
Ağıllara giren havanın barınak ha-
vası sıcaklığından çok düşük olma-
ması ve direk hayvanların üzerine 
gelmemesi gereklidir. 

Pencereler vasıtasıyla havalandır-
ma, barınağın kısa zamanda ha-
valandırılması gerekli olduğu du-
rumlarda yapılır. Ancak pencereler 
yükseklikleri boyunca açılmalıdır. 
Bu durumda soğuk ve taze hava 
pencerenin alt bölümünden içeri 
girerken aynı miktardaki kirli hava 
ise üst bölümden dışarı çıkar. 

Ağılların havalandırılmasında son 
yıllarda saçak-mahya havalandır-

ması yaygın olarak uygulanmakta-
dır. Ağıla yeterince hava girişi sağ-
lamak için saçak ile duvar arasında 
her 10 metre ağıl genişliği için 15 
cm aralık bırakılır. Mahya üzerinde 
ise, kirli havanın çıkışını sağlamak 
üzere boydan boya tüm mahyayı 
örten bir hava çıkışı bırakılmalıdır. 

Bacalar yoluyla havalandırmada 
ise hava yenilenmesinin azami dü-
zeyde olabilmesi ve barınak içinde 
yeterli hava dolaşımı sağlanabilme-
si için :

• Baca alanı 1 m2 ‘ yi geçmemeli.

• Baca sayısı en çok 100 m2 ‘ ye 
bir baca düşecek şekilde hesaplan-
malı.

• Pencere alt sınırı ile çatı mah-
yası arasındaki yükseklik en az 1.5 
m olmalı.

• Bacanın çatı mahyasından 
yüksekliği 50 cm ve üzeri olmalı.

• Hava çekiş bacası alanları top-
lamı, hava giriş açıklıkları toplamın-
dan % 25 daha büyük ve eşit olma-
lıdır. 

• Bacalar yuvarlak ve pürüzsüz 
olmalı.

• Bacalar üzerindeki şapka, baca 
çapının 1/2’si kadar yüksekte olmalı 
ve aynı oranda yanlara taşmalıdır.

• Bacanın ağıl içine doğru uzan-
tısı en az 25 cm olmalıdır.
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AĞIL İÇİN GEREKLİ EKİPMANLAR
a) Yemlikler: Yem kaybını önleye-
cek ve yetiştirici tarafından kolay-
ca yapılabilecek biçimde olmalıdır. 
Yemlikler, kolaylıkla yem koyula-
bilecek şekilde, duvar kenarlarına 
ya da bölmelerin orta kısımlarına 
yerleştirilmelidir. Yemliklerin sürekli 
olarak temiz tutulmasına özen gös-
terilmelidir.

Taşınabilir yemlikler en idealidir. 
Ahşap malzemeden yapılabileceği 
gibi metalden de yapılabilir. Sade-
ce kaba yem veya yoğun yemler 
için yemlikler yapılabileceği gibi, 
her ikisinin de aynı anda verilebi-
leceği kombine yemlikler daha çok 
kullanılmaktadır. Bu tip yemliklerde 
kesif yemin verileceği kısım kenar-
ları yükseltilmiş bir tahta yemlik, 
kaba yemin verileceği kısım ise 
parmaklıklı olmalıdır. Kaba yemle-
menin yapıldığı kısımda, otun kıyıl-
mış veya kıyılmamış olmasına bağlı 
olarak çıtalar arasındaki mesafeler 
4-15 cm arasında değişmektedir. 
Gerekli yemlik uzunlukları ise; ko-
yunlarda 0.4 metre, kuzularda 0.2 
- 0.3 metre, koçlarda ise 0.5 metre 
olmalıdır.

b) Suluklar : Genelde uzun oluk 
şeklinde, yalak tipinde olur ve ağıl 
yakınına veya avlusuna inşa edilir. 
Bu tip suluklar galvanizli saç veya 
betondan yapılabilirler ve bunlarda 

şamandıra kullanılabilir. Ağıl içeri-
sinde ise, basit taşınabilir suluklar 
bulundurulabileceği gibi duvar ke-
narlarına otomatik suluklar takıla-
bilir.

Suluklar; hayvanın kolayca ulaşabi-
leceği, kirlenmeye karşı korunmuş, 
yataklığı ıslatmayacak, temizlen-
mesi kolay ve ağıl içinin traktörle 
temizlenmesini engellemeyecek 
şekilde yapılmalı ve yerleştirilmeli-
dir. 

c) Bölmeler : Ağıl içinde; yetiştirme 
şekline bağlı olarak sabit veya ta-
şınabilir çitlerle bölmeler yapılabilir. 
Taşınabilir çitler 2.5-4 m uzunlukta 
ve 1 m yükseklikte olabilir. Doğum 
bölmeleri planlanırken ağılın en sı-
cak olan, rüzgar tutmayan yerleri 
seçilmelidir. Doğum bölmesinden 
başka kuzulu koyun, gebe koyun, 
toklular, kısır koyunlar, koçlar ve 
hasta hayvanlar için de ayrı bölme-
ler düzenlenebilir.

DİĞER AĞIL BİRİMLERİ
a) Gölgelikler: Özellikle sıcak böl-
gelerde, yaz aylarında güneşin en 
etkili olduğu gündüz saatlerinde 
sazdan veya benzeri materyalden 
yapılmış, tüm sürüyü barındırabile-
cek bir gölgeliğe ihtiyaç vardır.

b) Sağım Yerleri: Sağım yeri olarak 
ağıl içindeki bölmelerden biri kulla-
nılabileceği gibi, ayrı sağım yeri de 

yapılabilir. Sağım elle yapılabildiği 
gibi, makinalı sağımda uygulana-
bilir. Elle yapılan sağımlarda iki sa-
ğımcıya bir tutucu gerekir. Sağım 
için işgücü ihtiyacını azaltmak, te-
miz ve kokusuz süt elde etmek için, 
Kotra adı verilen sağım yerleri de 
yapılabilir.

c) Muayene ve Seçim Yeri: Sürüyü 
ayırmada , bölmelere sevk etmede, 
aşılama gibi işlerde, yetiştiriciler 
arasında çatal ayak olarak ta adlan-
dırılan bir yere ihtiyaç vardır. Genel-
de toplanma bölmesi, ilerleme yeri 
ve koyunların geçiş yeri olmak üze-
re üç kısımdan oluşur.

d) Kırkım Yeri: Kırkım yeri olarak 
ağıl içindeki bir bölme olabileceği 
gibi , ayrı kırkım yeri de olabilir. 

e) Banyoluk: Yüzlek (sığ) ve derin 
olmak üzere iki şekilde kurulabilir 
ve özellikle dış parazitlerle savaşta 
önemlidir. 

f) Yem Deposu: Yemin depolanma 
süresine bağlı olarak ağıl bölme-
lerinden bir veya bir kaçı, ağıl çatı 
arası ya da ayrı bir bina yem depo-
su olarak planlanmalıdır.

g) Bakıcı Lojmanı: Ağıla yakın bir 
yere, bakıcının (çobanın) kalabile-
ceği bir lojman yapılabilir. Böylece 
koyunların sürekli denetimi sağlan-
mış olur. Lojman büyüklüğü bakıcı 
sayısına göre belirlenir.
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Koyun sürülerinde döl verimi ile ilgi-
li sorunları öncelikle 2 bölümde ele 

alabiliriz. Birincisi koçlardan dolayı or-
taya çıkan sorunlar, ikincisi koyunlardan 
dolayı ortaya çıkan sorunlar.
Sorunları ise birkaç başlık altında incele-
yebiliriz. 1- Besleme 2- Stres 3- Enfeksi-
yonlar 4- Yaşlanma 5- Rahim (uterus=döl 
yatağı) ile ilgili sorunlar 6- Hormonlarla 
ilgili sorunlar.
Koyunlar, kuzey yarımküredeki bir ülke 
olarak, ülkemizde günlerin kısalması ile 
birlikte kızgınlık siklusuna girerler. Bu 
dönemde sürüye koyun sayısına göre 
yeterli koç katılırsa, sağlıkla ilgili sorunlar 
yoksa uygun döl verimi sağlanır. Ancak; 
bazen bu döngüye engel olan sorunlarla 
karşılaşıyoruz, ne yazık ki.
Koçlar içinde aşırı şişman olanlar yani 
yağlandırılmış koçlar sorun olabilir. Li-
bido eksikliği, tecrübesizlik, koçlar ara-
sındaki geçimsizlik, utangaç koçlar, aşık 
koçlar yani belli koyunlara ilgi gösteren 
koçlar sorun çıkartabilirler. Stres zaten 
genel bir derttir. Aşırı sıcak, topallık, koç-
larda ve koyunlarda zayıflık, sinekler ve 
parazitler engellerin başında gelir. Koç-
larda hernia (fıtık), testis uyuzu, testis 
yangıları (orchitis-epididymitis) engeller 
arasında yer alır.
Koyunlarda Brusella melitensis ne ka-
dar tehlikeliyse koçlarda da Brusella 
ovis o kadar tehlikeli bir hal alabilir. Ko-
yun pseudotüberkülozu ya da kazeöz 
lenfadenitis olarak bildiğimiz hastalığın 
etkeni Corynebacterium pseudotuber-
culosis testislere yerleşebilir. Ayrıca Tru-
eperella pyogenes, Histophilus somni, 
Histophilus ovis, Actinobacillus seminis 
gibi mikroorganizmalar testiste ve özel-
likle epididimiste (sperm transfer kanalı) 
yangılara sebep olabilir. Ayrıca; fitoöst-
rojenler (bitkilerde bulunan östrojenler) 
sperm motilitesinde ve üretiminde azal-
ma oluşturabilir.
Östrojenik etkisi olan fitoöstrojenik bit-
kiler (coumestanlar) Medicago Sativa 
(karayonca, yonca, lucerne), Trifolium 
pratense (çayır üçgülü), Trifolium su-
bterranium (yeraltı üçgülü), Trifolium 
repens (aküçgül, clover, beyaz yonca), 
Medicago littoralis (kum yoncası) olarak 
bilinen bitkilerdir. Bunların taze olarak tü-
ketilmesi koyunlarda ve koçlarda sorun-
lar ortaya çıkarır.

Bunlara ek olarak bitkilerin mantar has-
talıkları arasında yonca yaprak uyuzu 
olarak bilinen Pseudopezize medicaginis 
fitoöstrojenik etki gösterir. Çoğunlukla 
Rye grass bitkisine tutunan Nethypho-
dium coenophialum adı verilen fungus 
(mantar) toksik etkisiyle koçlarda ve 
koyunlarda düşük fertiliteye (döl veri-
mi) sebep olur. Koçlarda çav derisinin 
yangısı (balanoposthitis) aşım sorunları 
yaratır. Yüksek protein içeren otların bu-
lunduğu meralarda otlayan veya yonca 
ile beslenen koçlarda Corynebacterium 
renale adı verilen mikroorganizmanın 
ortaya çıkardığı üreaz (urease) enzimiyle 
çav derisi yangılanır. Ülserler meydana 
gelir. Koçlar aşım yapamaz.
Koyunları etkileyen sorunların başında 
aynı dertleri sayabiliriz. Besleme, stres, 
aşırı sıcak, kanda yüksek üre-nitrogen 
(BUN), fitoöstrojenler-mikotoksinler ve 
hastalıklar. Ayrıca; eğer senkronizasyon 
(hormon vererek kızgınlığın toplulaştırıl-
ması) yapılıyorsa bu konudaki aksaklık-
ları da engeller listemize dahil edebiliriz.
Besleme konusunda aşırı zayıflık ile ilgili 
kondisyon düşüklüğü kesinlikle sorunla-
rın en önemlisidir. Ek olarak mineral-iz-
mineral ve vitamin noksanlıklarını da sa-
yabiliriz. Örneğin; fosfor, selenyum, bakır, 
iyot, mangan ve çinko eksiklikleri döl ve-
rimini kötü yönde etkiler. Tabii vitamin E 
ve A eksiklikleri ile selenyum eksiklikleri 
de önemli sorunlardır. Fakat ülkemizde 
yıllar içerisindeki tecrübelerle bu yönde-
ki önlemler alınmıştır. Ancak her şey bu 
kadarla bitmiyor. Hayvanların ihtiyaçları 
sadece A, E vitaminleri ve selenyumdan 
ibaret değil. Diğer ihtiyaçların da ta-
mamlanmış olması gerekir.
Yukarıda sözünü ettiğimiz Coumestan-
ların içerdiği Coumestrol aynı dışarıdan 
verilen 17 beta estradiol hormonu gibi 
etki yapar. Hormonel dengeyi altüst 
eder. Bu tip bitkiler taze yedirilmeme-
li, biçilip kurutulmuş olarak verilmelidir. 
Koçlarda testis sorunları (epididimitis ve 
orchitis) oluşturan Brusella ovis koyunlar 
da bulaşıp yavru atmaya ve yeni doğan 
kuzuların ölümüme sebep olabilir.
Koyunların ateşli hastalıkları, özellikle 
kenelerle bulaştırılan hastalıklar, genel 
sağlığı ve döl verimini kötü yönden et-
kiler. Anaplazmoz ve babesiyöz keneler-
le bulaştırılan ateşli hastalıklara örnektir. 

Koyunların zayıflamasına yol açan has-
talıklar, özellikle koyunlarda paratuber-
culosis (Johne’s disease) ve Maedi Vis-
na döl verimine kötü yönde etki ederler. 
Döl verimini etkileyen diğer hastalıklar 
Chlamydophilosis (Klamidya enfeksi-
yonu, enzootik abortus) ve toksoplaz-
moz’dur. Toksoplasmoz (toxoplasmosis) 
kedi dışkısıyla bulaşır. Enzootik abortus 
ise koyundan koyuna bulaşır. Her ikisi de 
tehlikeli hastalıklardır. Koçlarda da ko-
yunlarda da topallık ve vücut skorunun 
düşük olması döl veriminde düşüklük-
lerle karşımıza çıkacak olan sorunlardır. 
Ayrıca koyunlarda mastitis de döl verimi 
sorunlarına yol açar. Hastalıklar arasında 
bakteriyel olanlar dışında virüs enfek-
siyonlarını da sayabiliriz. Örneğin; sınır 
hastalığı (border disease), Akabane. Ra-
him yangıları (metritis, endometritis) döl 
tutmaya engel olur. Abortusa (düşüğe) 
yol açan bir çok mikroorganizma var-
dır. Örneğin; Koksiellosis, Salmonellosis, 
Leptospirosis.
Yabancı literatürde en çok söz edilen, 
insan hekimliğinde de büyük sorun oluş-
turan Ureaplasma parvum döl kayıpları 
bakımından önemli bir yer tutar. Granu-
lar vulvitis denen bir hastalığa yol açan 
Ureaplasma parvum (Ureaplasma ure-
alyticum) dış genital organlardan baş-
layarak tüm döl yoluna yayılabilir. Ure-
aplasma parvum rahim duvarına değil, 
yavrunun içinde olduğu yavru sularına 
(amniotik sıvıya) bulaşarak abortusa 
(yavru atmaya) sebep olur. Ureaplasma 
enfeksiyonlarının kas içi eritromisin ile te-
davisi mümkündür. Bazı yazarlar kas içi 
enjeksiyonun yanısıra intraamniotic ola-
rak yani yavru suları içine de antibiyotik 
verilmesini öneriyorlar.
Koç katımı öncesi ve sonrasında ikişer 
hafta “Flushing” uygulaması döl verimi-
ne, aynı zamanda, ikizlik oranına olumlu 
etki yapar. Arpa, mineral, vitamin, izmi-
neral takviyeleriyle Flushing yapılması en 
çok önerilen “döl verimini arttırıcı” yön-
temdir.
Yukarıda sayılan her türlü engelin ko-
ruyucu hekimliği vardır. Her hastalığın 
kendine özel koruyucu hekimliği olduğu 
gibi, tedavileri de mümkündür. Parazit-
lerle ve sineklerle mücadele ihmal edil-
memeli, vücut kondisyonlarının önemi 
ise akılda tutulmalıdır.
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